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GLASILO SOCIALISTIČNE ZVEZE DELOVNIH LJUDI OKRAJA KRŠKO

Iz seje okrajnega Izvršnega odbora Socialistične Zveze — Odločen vpliv So
cialistične zveze na vse odbore, organizacije in društva je predpogoj za nji
hovo pravilno delo — Povprečna udeležba na občinskih konferencah Socia
listične zveze 90-odstotna — Za republiški kongres izvoljenih 34 delegatov 
— Večja politična razgibanost, zanemarjeno organizacijsko delo in slabo 
kadrovanje v odborih Socialistične zveze —- Skrb Socialistične zveze za 

množične oblike dela (zbori volivcev)

j Tovariš Tito
se je vrnil 2 2go~ 
dolinskega pota 
v domovin®

Dne 27. marca se Je vršila 
redna seja okrajnega Izvršnega 
odbora Soc. zveze Krško. Pre
tresal se je potek in vsebinska 
priprava izvršenih občinskih 
konferenc Soc. zveze ter vpra
šanja Zv kot v obliki množične
ga sodelovanja volivcev pri de
lu ljudskih odborov.

Predsednik okrajnega odbora 
Soc. zveze tov. Colarič je poro
čal, da je od 955 delegatov (iz
voljenih na vaških sestankih 
članstva) prisostvovalo občin
skim konferencam 90 %. Pouda
ril je tudi da je bila udeležba 
mnogo boljša v podeželskih ob
činah. nekje celo do 100 %, 
medtem ko je v centrih Krško, 
Senovo, Brežice itd. bila znatno 
izpod okrajnega povprečja.

Za republiški kongres Soc. 
zveze je bilo izvoljenih 34 dele
gatov, od tega 4 delavci, 8 pro
svetnih delavcev, 9 uslužben
cev, 8 kmetov in 5 iz drugih 
poklicev. Izmed njih je le 5 že
na, kar ponovno kaže našo sta
ro slabost. Volitve so bile tajne 
in delegati so imeli možnost 
najširše izbire. Vsied tega so iz
voljeni delegati iz vrst najbolj 
aktivnih članov Soc. zveze.

Pretežni del občinskih konfe
renc je bito dokaj solidno pri
pravljenih. Vodile so se živahne 
razprave o stanju v organizaci
jah Soc. zveze, politični situaci
ji, predvsem pa o gospodarskih, 
‘socialnih in kulturnih proble
mih v občinah, nakar so bili 
sprejeti tudi ustrezajoči za
ključki. Le v nekaterih občinah 
so bile zlabo izvedene politične 
in organizacijske priprave, ki 
dokazujejo, da še vedno niso 
doumeli nove vloge Soc. zveze, 
ali pa kažejo izredno slab od
nos do svoje organizacije.

Izvršni odbor Soc. zveze ugo
tavlja, da se kaže mnogo večje 
zanimanje članstva za vse pro
bleme, večja razgibanost pri de
lu odborov, kar pa močno zavi
ra slabo urejeno oziroma zane
marjeno organizacijsko vpraša
nje. Tako mnogi odbori sploh 
ne vodijo točne evidence svoje
ga članstva, sprejemu v Soc. 
zvezu in izključevanju v smislu 
statuta se sploh ni posvečalo po
trebnih skrbi. Mnogi naši do
bri državljani so še vedno izven 
organizacije, mnogi ne zato, ker 
to oni sami želijo, temveč tudi 
zato, ker so odbori nedelavni. 
Vzrok nizkega števila članstva 
je tudi v tem, da odbori sploh 
niso poznali razlike med člani 
in nečiani zveze. Oni so priha
jali na sestanke, so diskutirali, 
dajali predloge za njih kot čla
ni. Na Raki, v Brestanici itd. 
pa so bili celo izvoljeni za dele
gate Soc. zveze za občinsko kon
ferenco itd. Zakaj bi. potem no
sili članske obveze, se vpisovali 
v organizacijo, ko pa imajo iste 
pravice kot drugi, ki so člani?

V mnogih odborih je zane
marjena tudi evidenca o člana
rini, Izdanih članskih izkazni
cah itd. Sam okrajni odbor je 
vse doslej bremenil za vse 
članstvo bivšega KLO Krmelj, 
občinski odbor Soc. zveze Trži
šče, od njega zahteval članari
no, akoravno je več kot polo
vica vsega članstva pripada 
občini Krmelj in Šentjanž.

Poseben problem predstavlja 
pobiranje članarine za večji 
del odborov Soc. zveze, kjer so 
mnogi v zaostanku za leto 1952, 
pa celo za leto 1951. Nekateri od
bori članarino zbirajo in ne od
vajajo naprej. V Pišecah so s 
članarino nekaj let plačevali 
takso na telefon, ki ga za front
ne potrebe sploh niso rabili. 
Ugotovljen je bil tudi primer 
osebnega okoriščanja na račun 
zbrane članarine.

Nepravilno stališče so zavze
mali tudi oni odborniki, ki so 
na račun onih članov, ki so pla
čevali preko 3 dinarje članari

ne, krili zaostankarje. Tudi pri
mer odbornika Soc. zveze v Pi
šecah, ki je mesto, da pobira 
članarino od hiše do hiše, pla
čal za vse člane odbora sam, ni 
bil pravilen. Vsak član je dol
žan plačati mesečno članarino, 
ker je to sestavni del dolžnosti 
do organizacije.

Neaktivnost nekaterih odbo
rov, organizacijsko neurejenost, 
zaostanek okrog 405.000 dinar
jev v članarini itd., je pripisati 
predvsem slabemu kadrovske
mu sestavu odborov Soc. zveze. 
Niso .redki predsedniki vaških 
pa tudi občinskih odborov, ki 
sploh niso sklicevali sej, kjer so 
se pa sklicevale, se nekateri od
borniki teh sej sploh niso ude
leževali. Mnogo odborov je celo 
brez stalnih blagajnikov. Pri 
mnogih odborih so pa blagajni
ki tako zaposleni z odgovornej 
širni in težjimi posli, tako da se 
zbiranju članarine ne more
jo v dovoljni meri posvetiti, na 
drugi strani pa niso znali pri
tegniti k temu delu ljudi, ki 
imajo več časa za opravljanje 
blagajniških poslov. Pri mnogih 
odborih bi člani Soc. zveze ra
di redno odvajali članarino, 
vendar je prava umetnost najti 
človeka, ki je za to delo odgo
voren. Zato ne bi bilo težko v 
večini odborov najti primernega 
človeka na primer kakega upo
kojenca, ki bi rad prevzel po
sel in se mu popolnoma po
svetil.

Soc. zveza mora v današnjih 
pogojih še posebno skrbeti, da 
se uvajajo in razvijajo masov
ne oblike sodelovanja državlja
nov pri reševanju družbenih

problemov ker Je le ta način de
la jamstvo za uspeh in pravilno 
funkcioniranje organov oblasti, 
a istočasno tudi porok za pre
prečevanje birokratizma, brez- 
dušnosti itd.

Izvršni odbor Soc. zveze Je 
smatral za potrebno analizirati 
način, kako in koliko ljudskih 
odborov sklicuje zbore volivcev 
ter ugotovil, da se na terenu vse 
pogosteje sklicujejo množični 
sestanki državljanov, ki pa ni
majo obeležja zborov volivcev. 
Pri OLO je v zadnjem času re
gistriranih le 10 zakonitih zbo
rov volivcev in to: na Seno
vem, Bizeljskem in Studencu.

Po številu udeležencev in re
ševanju problemov so bili vsi 
zelo pestri, toda v pretežni ve
čini slabo pripravljeni. Povsod 
je bilo načetih vrsta komunal
nih, kmečkih, socialnih in dru
gih problemov, vendar spreje
tih prav malo sklepov, ker se 
vsepovsod preveč govori in pre
haja s problema na probler? 
brez konkretnih zaključkov za 
rešitev problema.

V pripravah zborov volivcev 
je Soc. zveza kot organizacija 
doslej malo pomagala. Dolžnost 
«n naloga Soc. zveze je, da pir 
ko zborov volivcev in drugih 
oblik masovnega vpliva na pra
vilno rešitev obstoječega pro
blema. -H~

j Obvestilo 
naročnikom in bralcem!

Uredništvo in uprava »Po
savskega tednika« sporočata, 
vsem svojim naročnikom in 
bralcem, da smo zaradi podra
žitve papirja primorani zviša
ti ceno časopisa z veljavnost
jo od 1. aprila t. 1. Odslej 
znaša celoletna naročnina 350 
dinarjev, polletna 180 din, a 
četrtletna 90 din, posamezna 
številka stane 8 dinarjev.

Istočasno sporočamo, da je 
bila, prav zaradi te podražitve 
sprožena misel, naj bi se naš 
list in »Zasavski vestnik«, ki 
izhaja v Trbovljah združila v 
glasilo za oba okraja. V ta na
men so se vodili razgovori med 
predstavniki okrajnega odbora 
Soc. zveze in uredništva Iz 
(z Trbovelj ter okrajnega od
bora Soc. zveze in uredništva 

: iz Krškega. Predstavniki ene
ga in drugega okraja so bili 

' soglasni, da bi taka združitev 
bila iz določenih razlogov k»- 

i ristna, iz drugih pa tudi ne.
1 Za združitev govori pred- 
; vsem dejstvo, da bi se list ob 
I večji nakladi kvalitetno lahko 

izboljšal in razširil, ker bi bi- 
' la s tem dana boljša ekonom- 
: ska baza.

Proti združitvi P» govori 
1 dejstvo, da bi naš list z zdru 
: žitvijo v precejšnji meri izgu* 

bil lokalno obeležje in nasta- 
I ne vprašanje v koliko bi pro

blematika enega ali drugega 
kakor

iz Trbovelj prenesel v Krško. 
Da bi pa imeli del uredništva 
v vsakem okraju, ki bi vsako 
Iz svojega področja zbirale 
material ter ga potem na skup
ni seji pretresalo in sklepalo 
o o redit vi vsake posamezne 
številke, bi se s tem režijski 
stroški brez primerno pove
čali

Z ozirom na navedene raz
loge smo soglasno s predstav
niki iz okraj Trbovlje sklenili,1 
da razpišemo vsak v Svojem 
lokalnem listu o tem vpraša
nju anketo in prepustimo od
ločitev našim naročnikom to 
bralcem. Z ozirom na to Vas 
prosimo, da nam sporočite 
svoje želje in pripombe glede 
vprašanja združitve.

Končno pripominjamo še, da 
z malenkostno povišano naroč
nino ne bomo mogli kriti raz
like, ki nastane v zvišani ceni 
papirja in tiska sploh, zato se 
priporočamo vsem našim pod
jetjem, zadrugam, odborom to 
organizacijam, da nam, v ko
likor ostane list samostojen, 
priskočijo na pomoč, bodisi v 
obliki prispevkov za tiskovni 
sklad, aU pa z priobčevanjem 
oglasov.

Upamo, da nas bodo naroč
niki razumeli, da smo se težko 
odločili za podražitev našega 
lista ter prosimo, da nam še 
nadalje ohranijo svojo naklo-okraja zanimala ene, .

druge čitatelje. Nastalo bi tudi njenost, pridobivajo še nove 
vprašanje sedeža uredništva naročnike, tako da bomo lahko 
in nprave, ker ne bi bilo list izdajah v velji nakladi m 
umestno, da bi se sedež prene- ga s tem kvalitetno to po ob 
sel v Trbovlje, ravno tako bi segu razširili, 
bilo neumestno, da bi se sedež UREDNlSTVO

Veličasten sprejem 
predsednika republike ob 

njegovi vrnitvi 
v domovino

Prijateljstvo britanskega 
naroda ni račun, temveč 

odraz sodelovanja 
v preteklosti in skupnih 

teženj po miru
V Vel. Britaniji smo se 
razgovarjali kakor enaki 

z enakimi
Predsednik republike maršal 

Tito in člani njegovega sprem
stva so prispeli v ponedeljek na 
»Galebu« ob 16.15 v splitsko 
pristanišče. V pristanišču, ki je 
bilo okrašeno z zastavami in 
gesli, je predsednika Tita ča
kalo več desettisočev prebival
cev Splita in okolice. Med pri
stajanjem so letele nad prista
niščem skupine vojnega letal
stva.

Ko je Galeb pristal, se je 
predsednik Tito izkrcal, sprejel 
raport in pregledal častno četo 
mornarjev. Tito je zelo raz
položen pozdravil navzoče dr
žavne, politične in druge naše 
voditelje.

Pogled na Split ob prihodu 
maršala Tita je bil veličasten. 
Vsa poslopja in vse ladje v pri
stanišču so bile okrašene z za
stavami, cvetjem in slikami. 
Predsednik Tito je nato stopil 
na tribuno, od koder je zbrani 
množici med drugim dejal tole: 
»Vračamo se v našo domovino, 

našo socialistično državo, pol
ni brezmejne radosti in sreče, da 
smo spet med Vami«.

»V Veliko Britanijo smo odšli 
velikim zanimanjem, toda 

tega mesta moram povedati, da 
je to, kar smo tam videli in do
živeli, da Je sprejem, ki nam 
je bil prirejen, presegel vs» na
ša pričakovanja. Toplina, prija
teljstvo in prisrčnost so bili 
prav taki, kakor kadar naši na
rodi pozdravljajo svojega prija
telja. Moram reči, da nas je to 
globoko ganilo. Takoj smo ve
deli, da smo prišli zares v za
vezniško državo, ki nas Je spre
jela z odprtimi rokami. Na li
cih in v očeh ijndi smo brali 
misel: ,Sai res, to so tisti Ju
goslovani, ki so med vojno 
nami trpeli in se z nami borili 
proti skupnemu sovražniku', in 
kot take so nas tudi pozdrav
ljali.« Nato je govoril tovariš 
Tito o veličastnem sprejemu v 
Veliki Britaniji in nadaljeval: 
»Sodim, da je imelo naše poto
vanje velikanski pomen ne le 
za razvoj naših prijateljskih in 
zavezniških odnosos, pač pa tu- 
dl za utrditev mira na svetn, 
ker se je pokazalo, da je mogoče 
toplo, prijateljsko in koristno 
sodelovanje med državami z 
različnim notranjim sistemom.

Jaz to moji sodelavci smo ču- 
till tako med našim tamkajš
njim bivanjem, kakor na poto
vanja, da je to kar smo storili, 
velikanska stvar in da morajo 
naša država in njeni odgovorni 
Ijndje nadaljevati v tej smeri. 
Z vsako državo, ki nas spoštuje 
in nas tma za enakopravne, že
limo dobre odnose. V Londona 
so nas imeli za enakopravne. 
Tam smo se razgovarjali na po
polnoma enakopravni podlagi, 
brez napihnjenosti, ki smo jo 
nekoč lahko zapazili na Vzhodu 
to ki nas je zelo težko prizadela. 
In prav te enakopravno ravna
nje z nami, ki smo mala država, 
toda država, ki Jo britanski na
rod visoko ceni — kar njegovi 
vodilni ljudje vidijo, zato nas 
cenijo tudi oni —nam je še 
bolj vlilo zaupanje v nas in nam 
narekovalo, da moramo v Jugo
slaviji nadaljevati po tej poti.

Mi pa Vam prinašamo dobre 
vesti, ki jih bo naše ljudstvo še 
zvedelo, da bo še bolje razu
melo za kaj gre.«

Svoj govor je končal tovariš 
Tito z vzklikom: »Živeli mešča
ni Splita, živela federativna 
ljudska republika Jugoslavija!«

Zvečer je maršal Tito odpoto
val v Beograd, kamor je prispel 
v torek ob 17. uri.

Vso pot to Splita do Beograda 
ga je veliko število ljudi najpri- 
srčneje pozdravljalo. Že od 
zgodnjega jutra na poti do Za
greba so ga z njiv, križišč in 
postajnih peronov pozdravljale 
velike množice ljudi Po kratkih 
postankih in nekaterih prisrčnih 
besedah z ljudmi, ki so ga ča- 
Kali na železniški postaji v Kar
lovcu, je maršal Tito nadalje
val pot v Zagreb, kamor je vlak 
prispel nekoliko po 9. uri

Na zagrebški glavni postaji je 
predsednik republike sprejel v 
svojem vagonu zastopnike Sa
bora LR Hrvatske, Jugoslovan
ske ljudske armade, Mestnega 
ljudskega odbora ter množičnih 
družbenih organizacij, ki so mu 
sporočili pozdrave ljudstva

Hrvatske, pripadnikov Armade 
in prebivalcev Zagreba.

Na vmesnih postajah od Za
greba do Beograda so se povsod 
zbrale večje ali manjše skupine 
ljudi, pogosto z zastavami in 
transparenti Na vsaki postaji, 
kjer se je vlak ustavil za neko
liko minut, se je maršal Tito 
skozi okno vagona razgovarjal 
s prisotnimi. Posebno prisrčen 
sprejem so mu priredili v Sla
vonskem Brodu in Vinkovdh, 
prav tako pa tudi v Mitroviči in 
Zemunu.

Na železniški postaji v Beo
gradu, kamor je vlak prispel po
poldne, so ga sprejeli zastopniki 
naših najvišjih državnih usta* 
nov in diplomatskega zbora.

Pred železniško postajo v Beo
gradu se je zbralo nad 200.000 
Beograjčanov, ki so predsednika 
republike sprejeli z velikim 
navdušenjem. Maršal Tito je 
imel ob tej priliki tudi govor, 
v katerem je očrtal svoje vtise 
z obiska v Veliki Britaniji in 
ponovno poudaril željo Jugosla
vije o ohranitvi miru in svoje 
neodvisnosti.

Zatiranje slovenskega
živila v STO

RJM Italijanski trust »Ital-! odvzemajo zemljo tudi pod iz- 
cement« gradi v pristanišču govorom, da jo bodo pogozdili. 
Zabije svojo tovarno. Postavil, Tako imenovana gozdna polici 
bo tudi žičnico, s katero bodo 
dovažali potrebni material. Ker 
bo šla žičnica čez zemljišče 
slovenskih kmetov, sodijo, da jo 
bodo nasilno odkupili po najniž
jih cenah, ki veljajo v duhu po
sebnega odloka anglo-ameriške 
vojaške uprave za »splošno ko
ristna dela«. Prav tako bodo 
odvzeli slovenskim kmetom ro
dovitno zemljo za gradnjo tako- 
imenovanega dečjega doma, v 
raterem bodo vzgajali otroke v 
duhu italijanskega šovinizma.
Doslej je anglo-ameriška voja
ška uprava odvzela slovenskim

ja obiskuje slovenske kmete in 
jih z najrazličnejšimi grožnja
mi sili, da po nizkih cenah pro
dajo zemljo. V resnici pa itali
janskim oblastem ne gre za po
gozdovanje, temveč za to, da 
odvzemajo Slovencem njihovo 
zemljo, ki predstavlaj njih naj
močnejšo gospodarsko oporo in 
jo proglasijo za italijansko, da 
bi pozneje lahko govorili o »ita
lijanski okolici Trsta«.

-<»

DUNAJ. Predsednik avstrij
ske republike dr Theodor 
Komer je odobril novo avstrij- 

kmetom 17 parcel, za katere so ! sko vlado, ki sta mu jo predsta- 
dobili po 400 lir za kvadratni vila predsednik ljudske stranke 
meter, medtem ko je cen? na tr- inž Raab in predsednik sociali- 
žišču dvakrat večja. Razen tega. stične stranke dr. Seharf,
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Haloge novoizvoljenih
odborov KZ

Skupščina okrajnega sindikalnega

Za nami so letni občni zbori 
KZ na katerih, so zadružniki 
izvolili nove upravne in nadzor
ne odbori;. Na vseh občnih zbo
rih KZ na področju okraja je 
bjio opažati veliko večjo razgi
banost in interes našega kmeč
kega prebivalstva, kdo bo vo
dil zadrugo in usmerjal kmečko 
gospodarstvo v sodobnejše in 
naprednejše načine dela.

Zadruge so v preteklem letu 
pokazale prav lep finančni 
uspeh, saj so ustvarile okrog 40 
milijonov čistega dobička. Ra
zumljivo je, da so si s takim 
poslovanjem ustvarili zaupanje 
pri svojih članih, kar je prišlo 
vidno do izraza tudi na občnih 
zborih.

Novi upravni odbori KZ sto
je pred zelo važnimi nalogami. 
V izdatno podporo upravnim 
odborom pa bodo razni pospe
ševalni odseki kot živinorejski, 
vinarsko sadjarski, poljedelski 
itd., ki so jih izvolili zadružniki 
iz svojh vrst in strokovnjakov. 
Zadruge, ki teh odsekov še niso 
izvolile, jih bodo morale v naj
krajšem času izvoliti in tako iz
popolniti vrzel.

V nekaterih zadrugah, kot so 
Globoko, Sevnica in drugod, so 
bili" sprejeti perspektivni plani 
za razvoj kmetijstva, kar po
meni, da so resno pristopili k 
bistveni nalogi, ki jo mora 
opraviti kmetijska zadruga kot 
važen činitcij pri preobrazbi 
kmečkega gospodarstva. Nujno 
potrebno je, da pristopijo tudi 
ostale zadruge k izdelavi per
spektivnih planov za razvoj 
kmečkega gospodarstva

Eden izmed najbolj perečih 
problemov našega okraja je ži
vinoreja. Zato so tudi zadružni
ki temu vprašanju posvetili na 
občnih zborih največ pozorno
sti. Zato bo ena prvih nalog 
odbora za živinorejo organizira
ti preglede plemenske živine z 
ozirom na okužbo, nabava do
brih plemenjakov, uvajanje 
kontrole itd, Razumljivo, da se 
bodo morali ti odseki nujno ba- 
viti s vprašanjem krmne baze, 
gradnje silosov itd. Več pozor
nosti bo treba v našem okraju 
posvečati vprašanju vzreje ple
menskih, kakor tudi pitanih 
svinj.

Nič manj pereče pa je vpra
šanje obnove sadovnjakov in 
vinogradov. Upravni odbori za
drug, kakor tudi odbori za sad
jarstvo in vinogradništvo, bodo 
morali biti tesno povezani s te
rensko postajo pri OLO, ki bo 
skrbela in nadzirala načrtno 
obnovo, dajala strokovne nasve
te za izbor sort z ozirom na le
go, klimo in sestav zemlje, kar 
bo omogočilo strojno obdelavo 
in uporabo vseh zaščitnih sred
stev na cenen način. Ti odbori 
bodo tnorali skupno s terensko 
postajo sestaviti desetletni ali 
celo daljši perspektivni plan 
celotnega področja zadruge. 
Krediti v te namene bodo na 
razpolago, zato je treba pričeti 
s pripravami takoj.

O ekonomičnosti strojne Ob
delave so danes že vsi zadruž
niki poučeni, zato so tudi večji 
del svojih dobičkov določili za 
nabavo raznih kmetijskih stro
jev V zvezi z mehanizacijo 
obratov in za pogon nekaterih 
strojev je potrebna električna 
energija. Zato bo potrebno po
vezati in elektrificirati tudi 
najoddaljenejše kmetije ter 
uporabljati kredite, ki so v ta 
namen na razpolago.

Pridelek je odvisen med dru
gim tudi od dobrega semena 
Zato naj bi zadružna posestva 
služila zadružnikom za pridelo
vanje dobrih in kvalitetnih se
men, za vzgojo plemenjakov 
trsnih in sadnih sadik, kjer naj 
bi se pa tudi vršili razni agro 
tehnični poizkusi.

Pri vsaki zadrugi bi moral 
nujno obstajati hranilno-kre- 
ditni odsek, ki bi priskočil za
družnikom na pomoč s posojili.

Trgovinski odseki zadrug naj 
bi pa bili urejeni tako, da bi od 
svojih članov kupovali in pre
vzemali po ugodnih cenah vse, 
kar ima kmet za na trg, kmeta 
pa oskrbovali z vsem, kar po
trebuje. Zato je nujno potreb
no, da so vsi nameščenci zadrug 
ljudje, ki imajo polno razume
vanje za potrebe našega kmeč
kega gospodarstva in so docela 
seznanjeni z nalogami kmetij
skih zadrug pri preobrazbi na
šega kmečkega gospodarjenja.

ZM

Zakol SosDOfln Zb »alka
e les'o ca ni všeč ahlltnisl 
ženske erčaniiadle

Citali smo v časopisju, da do 
sedaj nobeno leto niso naše že
ne tako masovno ih tako lepo 
proslavile 8. marec, mednarodni 
praznik naprednih žena. To ve
lja tudi za Leskovec. Ob ma
sovnem sodelovanju žena so one 
svečano proslavile svoj dan. V 
ta namen so se vršile obsežne 
priprave dosti poprej. Organi
zirati je bilo treba vsa potreb
no, sestaviti kulturni program, 
pripraviti za ta dan primeren 
referat itd. Potrebni so bili šte
vilni odgovori in sestanki, da 
bi se vse čimbolje izpeljalo. 
Odgovornost, delo in skrb žena 
kakor za Novo leto tako tudi 
za 8. marec, ni bilo zaman. Vse
binsko bogat spored in referat 
je razveselil polno dvorano 
udeležencev. Vsi so bili zado
voljni in razpoloženi. Pozneje 
se je pokazalo, da nekomu ven
darle ni bilo po želji, Ko
mu? Zakaj? To Leskovčahom 
ni nobena uganka. Zlasti ne pd 
tedaj, ko je gospod župnik Pro- 
gelc javno pograjal žene, kako 
se one vse preveč udejstvujejo 
v javnem življenju. Iz prižnice 
jim je dejal, da naj manj kon-

ferirajo in se sestajajo, ker so 
one le za dom itd.

Res, težko je gospodu Pregel- 
cu dopovedati, da sta našim že
nam potrebna organizacija in 
društveno življenje, ker je le to 
pelje lz temnih dni preteklosti. 
Zato je upravičen revolt proti 
temu, da se s tega mesta poziva 
žene, naj se umaknejo iz jav
nega udejstvovanja. One ne 
morejo verjeti, da so le za dom 
in najtežje delo, niti se danes 
ne morejo s tem strinjati, ker 
se preveč dolgo borijo za ena
kopravnost zato,, da bi imele 
pravico do izobrazbe, kulturne
ga udejstvovanja, skratka do 
človeku dostojnega življenja. 
Prav bi bilo, da se tudi gospod 
župnik v Leskovcu zaveda (ko
liko želi dobro svojemu naro
du), da socialistična družba za
hteva svobodnih, poštenih, raz
gledanih in delovnih ljudi obeh 
spolov, ker le na njih sloni tu
di boljše življenje in srečna 
družina. Vsakomur, ki mu je pri 
srcu socializem, ne more bi
ti v napotje aktivnost organiza
cija žena, kakor tudi ne aktiv
nost ostalih naših organizacij.

Brmcsin m eitcmalccm
električne energije

Uporabljeni električni tok se 
zaračuna na osnovi merilne na
prave — števca. Zaradi pomanj
kanja števcev se mora v pre
mnogih primerih uporaba toka 
ocenjevati po pavšalnih postav
kah, ki se ravnajo po vrsti in 
velikosti porabnih naprav pri 
odjemalcih.

Dejstvo, da so merilne napra
ve odjemalcev dostopne odnos
no, da jih ponekod sploh ni, po
trošniki zlorabljajo tako, da po
škodujejo merilne naprave z 
namenom, da bi pokazale manj
šo porabo, ali pa, da namerno 
priklaplak? svoje porabnike 
pred števci, pavšalisti" pa pri
klapljajo nove ali večje porab
nike brez predhodne prijave za 
to določenemu organu radi do
ločitve in obračuna uporab
ljenega toka.

Dobavitelj električnega toka 
vrši redno kontrolo potom ra
jonskih monterjev in inkasan- 
tov, poleg tega so še kontrolorji, 
katerih naloga je odkrivati ne
upravičeno odjemanje električ
nega toka. Ti organi imajo v smi

slu dobavnih pogojev pravico 
kontrolirati merilne in varovalne 
naprave, kakor tudi vse odje- 
malčeve instalacije. Opozarjamo 
odjemalce, da se kot neupravi
čeni odjem toka ne smatra samo 
ona poraba toka, ki je namerno 
pokvarjeni števec ne pokaže, 
temveč tudi uporaba, ki nastaja 
na samovoljnem priključku pred 
števcem ter pri pavšaliranih od
jemalcih vse priključitve po
rabnikov brez predhodne prija
ve.

Vsak neupravičeni odvzeti tok 
lahko dobavitelj zaračuna po 
najvišji tarifi tako, da znašajo 
kazni od 5 do nekaj desettisoč 
dinarjev, odvisno pač od ne
upravičene uporabe toka in ne
upravičeno priklopljenih apa
ratov, strojev in peči.

V izogib kazenskim posledi
cam priporočamo nujno vsem 
odjemalcem električnega toka, 
da se v vsakem primeru oziro
ma spremembi uporabe toka 
posvetujejo z nadzornim orga
nom, to je kontrolorjem, ali in- 
kasantom. B.

V nedeljo se je vršila v pro’ 
štorih MLO Videm-Krško redna 
letna skupščina okrajnega sindi
kalnega sveta Krško. Udeležba 
ni bila najboljša. Upravičenih 
je bilo kar 12, neopravičenih pa 
7 delegatov. Ti primeri izostan
ka s strani delegatov so prav 
gotovo vredni vse graje, če se 
zavedamo važnosti vloge sindi
katov pri delavskem upravlja
nju in. če pomislimo, da se na 
letnih, skupščinah analizirajo 
stare 'in sprejemajo nove smer 
niče za nadaljnje delo.

Posebno je karakterističen 
primer, da so n. pr. iz Krškega 
izostali ravno tisti delegati, v 
katerih sindikalnih podružnicah 
se tudi ostalo sindikalno delo ne 
odvija, kot bi bilo želeti. Od 
teh podružnic ni prejel okrajni 
sindikalni svet v letošnjem, letu 
pripadajoča mu denarna sred
stva za svoje organizacijske 
svrhe niti odrejene kvote za 
brezposelne. Zaenkrat prizade
tih ne bomo imenovali poimen
sko, ker je upanje, da bo to za
dostovalo in jih zdramilo iz sin
dikalnega spanja.

Iz poročila tajnika okrajnega 
sindikalnega sveta je bilo raz' 
vidno, da je bilo sindikalno de
lo v lanskem letu dosti bolj ak
tivno kot v predlanskem, ven
dar je bilo iznešenih tudi več; 
napak in pomanjkljivosti, katere 
bo treba postopoma odprav
il ati. Tudi delegati so v disku
siji iznašali dobre in slabe stra
ni sindikalnega dela po podruž
nicah. Tako se je med drugim 
ugotovilo, da so po podjetjih na
šega okraja še vedno pogoste 
nesreče in da je ogromno število 
obolenj do 7 dni, zaradi kate
rih je bilo v lanskem letu iz
gubljenih 71.338 dni, a materi
alni ' izdatki samo za ta obole
nja so znašali 15,800.104 dinar; 
"ev. Prav gotovo je teh neka.] 
dni c bolen'a šlo tudi na račun 
tlela na polju, košnje itd.

Tudi devet smri-:h nezgod je 
bilo v lanskem k kar je ve
liko in opozarja sindikalne po
družnice, da bodo morale teh
nični zaščiti delovnih ljudi obra
čati vso pozornost.

O Sli! MN 
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NAJ NOVEJŠI KITAJSKI PRED- 
LOGJ za pomiritev na Koreji so 
prvi hip presenetili svet Ce tu 
jih objavili prvega aprila, bi di
plomatski krogi na . Zahodu oce
nili te izjave kot prvoaprilskof 
potegavščino. Toda gre za resno 
zadevo. Kitajska vlada je narn 
reč v celoti sprejela vsebino in
dijske resolucije o Koreji, ki jo 
je lani v decembru sprejela Ge
neralna skupščina. Kitajska pred
laga takojšnje nadaljevanje po
gajanj v Panmundžomu In se 
hkrati zavzema za prostovoljno 
repatriacijo vojnih ujetnikov. 
V jeti vojaki naj sami odločajo, 
ali se hočejo vrniti V domovino. 
Vojaki, lii se ne bi hoteli vrniti, 
bi na nevtralnem področju zasli
šala nevtralna komisija, sestav
ljena od predstavnikov Združe
nega poveljstva, severne Koreje 
in Kitajske. Poljske, CSR, Šved
ske in Švice, njej bodo lahko 
izrekli svoje želje za bodoče.

V MOSKVI SE PERE.IO!
Kitajsko ponudbo so spte'elt 

skorajda povsod z neprikritim 
zadovoljstvom. Pogajanja so se 
že pričela, sicer najprej o dejan
skih oblikah zamenjave bolnih in 
tanjenih vojnih ujetnikov, o če
mer sta se obe vojskujoči se 
stranki že sporazumeli. O kitaj
skem načrtu bo brez dvoma še 
razpravljala Generalna skupšči
na. Tako se kažejo najlepši iz- 
gledi za končno pomiritev na 
Koreji. Zanimivo je, da je v sre
do popoldne tudi sovjetski zuna
nji minister Molotov izjavil, da 
se njegova vlada strinja s kitaj
skim načrtom. To pomeni, da se 
je Kitajska o svojem koraku 
zmenila s sovejtskimi predstav
niki in da pomenijo najnovejši 
predlogi višek »mirovne ofenzi
ve«, ki jo fe pričela po Stalinovi 
smrti Maienkova in Mao Ce Tun- 
gova skupina.

NOVI VLADNI VOLILNI 
ZAKON V ITALIJI

NASI JUŽNI SOSEDJE v Ita
liji so imeli zadnje dni v Sena
tu vroče dneve. Po daljših raz
pravah, kjer so bili osebni spo
padi med senatorji raznih mnenj 
vsakdanja stvar, so potrdili novi 
vladni volilni zakon. Ker pa je 
pred tem sprejel že tudi parla
ment, je s tem stopil v veljavo. 
Ona stranka ali skupina strank, 
ki bo dobila več kot 50 odst. 
vseh glasov volivcev, bo dobila 
avtomatično tri četrtine vseh po- 
slaniških mest v parlamentu. Na 
ta način sl je sedanja vladna De 
Gaspertjeva krščansko-demo- 
kratska stranka zagotovila vodil
no vlogo tudi še v bodoče, kajti 
skupno s svojimi dosedanjimi za
vezniki ima pod novimi pogoji 
zagotovljeni dve tretjini vseh 
glasov.

sveta Krško
Da je potreba po splošni iz

obrazbi nujna, se vidi iz tega, 
da se je število naročnikov De
lavske enotnosti dvignilo v lan
skem letu. Samo v zadnjih treh 
mesecih preteklega leta se je 
dvignilo število naročnikov na
šega; delavskega časopisa od 248 
ob koncu septembra, na 772 ob 
koncu decembra in v merilu 
okraja. Seveda je pa to še nizka 
številka nasproti številu zapo
slenih in sili sindikalne odbor
nike na še večjo agitacijo širje
nja tega delavskega časopisa.

Šole za ekonomsko vzgojo de
lavcev dobro napredujejo v 
Brežicah, Krškem in delno v 
Sevnici, dočim v Senovem in 
Brestanici z njimi sploh niso 
začeli. Diskusija je med drugim 
tudi pokazala, da naši člani sin-

dikata vse premalo sodelujejo 
pri reševanju problemov na va
si, kot člani Socialistične zveze 
delovnih ljudi Jugoslavije. Miš
ljenje nekaterih, da je s tem, 
ko se morda udejstvuje kot član 
sindikata v podjetju že vsemu 
zadoščeno, je zgrešeno, ker vsak 
dober član sindikata mora biti 
tudi dober član SZDL! in se 
kot tak tudi aktivno udejstvo
vati pri delu te množične or
ganizacije v kraju kjer stanuje, 
pa bilo to v vasi ali v mestu.

Razpravljali smo še okultmo- 
prosvetnem delu, o volitvah v 
delavske svete in drugih vpra
šanjih bodočega dela ter spre
jeli ustrezne sklepe.

Nato smo Izvolili novi plenum 
okrajnega sindikalnega sveta, ki 
bo v tekočem letu usmerjal sin
dikalno delo v prid delovnega 
ljudstva in skupnosti. R- L.

Gozdno gospodarstvo
Ce posluša človek nekatere 

stare kmečke očance, čuje vča
sih marsikatero pikro na račun 
logarjev, gozdarjev In takih 
uredb ter zakonov, kt pre
povedujejo svobodno razpolaga
nje z gozdovi. Mnogi celo trdijo, 
da nam logarji niso potrebni 
ker so. samo zato, da ubogega 
kmeta gospodarsko čimbolj 
oslabijo.

Toda temu nt tako. Prav go
tovo niso sedanje uredbe in za
koni napravljeni zato, da gozd
nega posestnika uničujejo, tem
več zato, da se gozd zaščiti ter 
dvigne zaloga lesa. v gozdovih na 
tako višino, da bomo dobili za
res čim večji prirastek. Površi
ne kmečkih gozdov merijo na 
tisoče hektarov. Vse te površine 
nam pa ne dajejo še zdaleč 
onega, kar bi morale. Te površi
ne bi nam dajale vsak dan 
manj, če bi šlo tako naprej in 
bf se gozdovi jako sekali kot do 
sedaj, neglede na to, da se s ta
kim gospodarjenjem v kmečkih 
gozdovih tla osiromašujejo.

Prav gotovo niso sedanje 
uredbe in zakoni napravljeni 
zato, da bi gozdnega posestnika 
uničili.

Vsi zakoni in uredbe imajo 
namen dvigati proizvodnost 
gozdnih tal. kar bo vsekakor v 
ogromno korist bodočim rodo
vom. Gozdni posestnik naj se 

'zaveda, da gozdar ni njegov so
vražnik. Zavedati se moramo, 
da je nujno potrebno gozd ču
vati, kajti isti ne dorase v enem 
letu, temveč so potrebne tri ge
neracije,. da doseže les zrelost. 
Zato je nujno potrebno, da vsak 
državljan podpira gozdarja pri

svojem delu, kt dela v njego
vem interesu, čeravno se tega 
trenutno ne zaveda. Ko pride 
gozdar odkazovat posestniku 
les, ki ga lahko poseka, mora 
biti isti popolnoma brez vsakih 
vplivov posestnika. Gozdar mo
ra delati po svoji strokovni ve
sti, kakor zdravnik, ki pregle
duje bolnega človeka. Resnica 
pa je, da imamo gozdne posest
nike, ki kažejo pravilno razu
mevanje do odredb, ki usmerja
jo gospodarjenje naših gozdov. 
Imamo pa tudi brezštevilno po
sestnikov, ki ne kažejo razume
vanja do ukrepov naših oblasti 
in ki ne znajo gospodariti z 
gozdom.

Mnogi posestniki navajajo v 
svojih prošnjah za posek med 
drugim tudi potrebo po denarju 
za plačilo davkov. Zavedati se 
pa moramo, da so se zaloge lesa 
nabirale v mnogih letih, a po 
strokovnih načelih smemo seka
ti samo prirastek, ker bi v na
sprotnem slučaju gozd sčasoma 
popolnoma uničili. Za lažje pla
čevanje davkov je pač potrebno 
znižati proizvodne stroške in 
zvišati hektarske donose posa
meznih poljedelskih kultur, ne 
pa iskati dohodke brez dela, kar 
predstavlja vrednost lesa na pa
nju.

Cilj vseh ukrepov za omejitev 
sečenj je 'ta, da se zaloge lesa 
v naših gozdovih dvignejo, kar 
bo v največjem interesu samih 
posestnikov gozdov, tn ne mor
da v interesu logarjev in go
zdarjev, katerih dolžnost je 
skrbeti za to, da se gozdna tla 
in gčzdni zakladi smotrno izko
riščajo. ing- Šetinc.

Zanimivi dogodki 
flnma in no sveln

KI?, divizija na Benovem
Sončno, kar pomladansko 

vreme je že bilo v prvi polovici 
februarja 1944. Sneg je skopnel 
in sonce je privabilo na dan 
prve zvončke, ki so kar pobelili 
krpe travnikov tam ob malih 
potočkih. Marsikatera naša do
mačija pa je žalostno samevala 
in nemo tožila za svojimi go
spodarji, gospodinjami in otro
ci, ki so nekje v rajhu dan za 
dnem okušali tisto slavno švab- 
$ko kulturo in civilizacijo.

Tiste dni pred devetimi leti 
nas je v Brestanici in okolici 
vzdramila novica, da je XIV. 
divizija že prekoračila štajersko- 
hrvatsko mejo. Kako nedopo
vedljivo radostno in odrešujoče 
je vplivala ta novica na prebi
valstvo, posebno še. ko je zve
delo, da namerava XIV. divizija 
zasesti tudi Senovo. Vse to je 
vplivalo na nas kot da smo 
dobili čudežne injekcije, ki so 
nam vrnile življenje in ga_ nam 
naredile spet vrednega živeti. 
Naši hrbti so postali še manj 
upogljivi, naši pogledi jasni, 
veseli.

Domačim janičarjem pa so 
glave lezle vedno niže Redko sl 
jih še srečaval na cesti, ki je 
bila še malo prej niihova po
dnevi in ponoči »Domovina« 
jim je postala deveta briga, za
menjal jo je naenkrat njih ve
liki »jaz«.

Noč od 9. na 10. februar 1944. 
Po rudniški železnici ie z vso 
brzirio privozila proti Brestani
ci rudniška lokomotiva brez 
kurjača in strojevodje. Na ovin
ku v Brestanici je iztirila in 
še prevrnjena povzročala mo
čan ropot in hrušč. Partizani 
XIV. divizije so jo poslali iz 
Senovega v Brestanico kot znak 
»Tu smo!«

Takoj za tem je že zagorel 
tam pod vrhovi Bohorja mo
gočen kres: rudniška separacija 
na Senovem ne bo več služila 
nemškemu okupatorju! Tudi 
rudniški jašek v Zakovu je bil 
istočasno razrešen dolžnosti, ki 
mu jo le naložil »veliki Reich«, 
borci XIV. divizije so ga uničili. 
Vse lepo mirno, po načrtu. 
XIV divizija jc pokazala svojo 
veliko discipliniranost in moč.

Tisoči partizanov in partizank, 
Guzman Cardens, je izjavil, da 
se je ob svojem obisku v Jugo
slaviji prepričal, da oblasti ne 
preganjajo vere. Na potovanju 
po Jugoslaviji je ugotovil, da so 
cerkve odprte, da duhovniki ne
moteno izvršujejo svoje verske 
dolžnosti in se skupno z redov
nicami gibljejo po državi, kot 
ostali državljani.

Na Senovem se Je že vnela 
borba z nemško žandarmerijo. 
Zaregljalo in zaropotalo je iz 
žandarmerijske postaje in toča 
švabskih krogel se je vsula v 
noč. Pa vse zaman! Padali so 
Nemci, kmalu Je utihnilo na 
njihovi strani... Kdo bi se naj 
še zoperstavljal borcem za svo
bodo?

Nemci so nameravali od bre
staniške strani z dvema tanko
ma prodreti na Senovo v po
moč svojim, že premaganim 
»kameradom«. Toda začutili so 
moč XIV. divizije in se še pred 
zasedo vrnili... Celo sam mali 
brežiški »Hitler« Svoboda je 
pridrvel s svojim malim okrop- 
nim avtomobilom v Brestanico, 
da i on poseže v boj... Toda 
junaško je obtičal nekje v Na
cetov! hiši, tam »Pod lipo«, v 
gornjem trgu. Cisto gotovo se 
mu je tedaj stožilo po Nacetu, 
ki jo je malo prej že odkuril s 
kovčkom iz Brestanice. Tudi 
malega Tončka od mostu in 
»Ortsgruppenfiihrerja« je Svo
boda gotovo pogrešal v svoji 
bližini. Tudi ta dva sta jo nam
reč že odkurila za Nacetom. Saj 
bi slika pač ne bila popolna in 
življenjska, če bi tudi na begu 
ta nekdanja dična brestaniška 
trojica ne držala skupaj.

Nemci so bili premagani in 
XIV. divizija se je po izvršeni 
nalogi umaknila na Bohor. Pri
družilo se ji je mnogo senov- 
skih rudarjev. Vreme se je na
enkrat spremenilo, nastala .ie 
burja in na Bohorju je zapadlo 
snega nad pol metra. Oltupa- 

. tor je začel s srditimi haikami 
iz vseh možnih strani na Bohor. 
Kliub visokemu snegu mu je 
XIV. divizija povzročila občutne 
izgube. Hude borbe so se vrši
le na Bohorju, posebno okoli

BONN. Francoski. visoki ko
misar v Zahodni Nemčiji Fran— 
cois Poncet je sporočil, da bodo 
pomilostiti pet nemških vojnih 
zločincev v Zahodni Nemčiji in 
21 oseb, ki so bile obsojene za
radi ogražanja varnosti franco
skih zasedbenih sil v Nemčiji. 
V zaporu v Wittlichu v franco
ski .zasedbeni coni se nahaja še 
86 nemških vojnih zločincev.

LONDON. Britanska delega
cija je odpotovala na tajno 
konferenco o atomski energiji v 
Kanado, kjer se bode sestati 
predstavniki ZDA, Velike Brita
nije in Kanade. Na tej konfe
renci se bodo pomenili, katere 
tajnosti atomske energij^ se 
brez Ogražanja varnosti držav- 
udeleženk konference lahko ob
javi j o.

DUNAJ. Sovjetske zasedbene 
oblasti v Avstriji so prepoveda
le obmejni promet med svojim 
sektorjem v Gornji Avstriji in 
Spodnjo Bavarsko v Zahodni 
Nemčiji. Ta prepoved je priza
dela več sto avstrijskih in ba
varskih delavcev, ki so zaposle
ni v bližnjih tovarnah. Sedaj 
obmejno prebivalstvo lahko, sa
mo s potnim listom prekorači 
mejo, medtem ko so. doslej ve
ljale obmejne legitimacije.

PARIZ. Načelnik ' generalšta
ba JLA generalni polkovnik Pe
ko DapčeviS je s člani jugoslo
vanske vojaške delegacije, ki sa 
je mudila na obisku v ZDA, 
odpotoval iz Pariza v Beograd. 
Med bivanjem v Parizu mu je 
načelnik francoskega general
štaba general Blanc priredil 
kosilo.

DUNAJ. Obveščeni krogi po
ročajo, da so sovjeti povečali 
število svojih čet na komuni
kacijskih poteh na Madžarskem. 
Kakor je znano, sme imeti SZ 
v Madžarski in Romuniji svoje 
čete, vendar samo kot varnost
ne straže, ki ščitijo vajški pro
met med ZSSR in sovjetsko za
sedbeno cono v Avstriji. Njih 
število pa je za ta namen pre
veliko. Po vesteh iz Budimpe
šte je v februarju prispelo v 
Madžarsko 10.000 novih voja
kov, medtem ko se jih je vrnilo 
samo 8000. Po mnenju avstrij
skih krogov je v sovjetski con: 
Avstrije okrog 50.000 vojakov.

PARIZ. V sedežu Atlantske
ga pakta so proslavili drugo ob
letnico delovanja organizacije
Atlantskega pakta. Proslave so 
se udeležili vrhovni porcij nik 
Atlantskega pakta general 
Ridgway, glavni tajnik NATO 
lord Ismay, predstavniki fran
coskega obrambnega ministr
stva in druge vojaške in civilne 
osebnosti.

BONN. Jugoslovanski velepo
slanik v Bonnu dr. Mladen Ive- 
kovič in načelnik delegacije 
FLRJ za gospodarsko povezavo 
z Zahodno Nemčijo opolnomo- 
čeni minister Repič sta obiskala 
zveznega finančnega ministra 
Schafferja. Pojasnila sta mu 
način, kako naj bi rešili po 
mnenju jugoslovanske delegaci
je finančna vprašanja gospo
darskih odnosov med Zahodno 
Nemčijo in Jugoslavijo.

Prvi tuji letoviščarji 
v Sloveniji

Ljubljana, 3. aprila (Tanjug). 
Včeraj je prispela v Slovenijo 
prva skupina tujih turistov iz 
Zahodne Nemčije. Do nedelje 
bodo prišle še štiri skupine 
nemških in ameriških turistov.
V ponedeljek bo prispela na 
Bled velika skupina _ delavcev 
in nameščencev nemške avto
mobilske tovarne BMW, med
tem ko bo »Putnik« s svojimi 
avtobusi prepeljal okrog 700 
Švicarjev, ki so prišli s po- 
spelo še nekaj skupin tujih tu- 
sebnim vlakom za nekaj dni v 
Opatijo. Prihodnji teden bo pri- 
ristov iz Zahodne Nemčije in 
Švedske. Za mesec maj so pred
videne večje skupine turistov 
iz Nizozemske in Anglije.

—o—

Končano je zasedanje
jugcslovansko-franccsko 

mešane komisije
Pariz, 3. aprila (Tanjug). —

V Parizu se je končalo zaseda
nje jugoslovansko-francoske 
mešane komisije, ki so jo usta
noviti na podlagi trgovinskega 
sporazuma iz leta 1951. Na se« 
Stanku mešane komisije so raz
pravljali o vprašanjih blagov
ne izmenjave in o finalnih 
vprašanjih. Izpopolnili so ko-- 
tingentne liste ter se sporazu
meli o olajšavah za plačilo ne
katerih naših obveznosti, ki 
bi jih morali izpolniti letos in 
v prihodnjem letu.

najvišjega vrha Javornika. Oku
pator je vse svoje številne 
žrtve sproti odstranjeval, da bi 
prikril svoje izgube. Bohor pa 
je tedaj zašumel in vstal. Preko 
njegovih vrhov je zaoril klic po 
svobodi... M. A.
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Novice in dopisi iz našifi tirajoč

Prvo botrovanje pri Mati unem uradu na Blanci

l občnega zbora KZ Dizel sko
vredna je ekonomija, ki je bila 
dosti boljši, v kolikor se ne bi 
vmešavali oz. onemogočali delo 
odseka razni postranski prekup
čevalci.

V dejavnost kmetijske zadru
ge spadajo razen vinarskega ln 
trgovinskega odseka še pekari
ja, dve točilnici, mlin, žaga, 
mesnica, avtoprevoz, strojni od
preti kratkim ustanovljena. Ima 
7 ha vinogradniške površine, ki 
jo bodo v jeseni zrigolali, tako.

Prvi občni zbor KZ Bizeljsko 
se je vršil v začetku tega me
seca v prostorih zadružnega do
ma na Bizeljskem. Občnega zbo-

-

POZOR!
Ali že veste, kaj vam 
nudi trgov, podjetje 
Potrošnja, Krško!?

ra se je udeležilo 250 članov, 
od tega 89 starih članov. Spre
jet je bil obširni dnevni red, ki 
je pred vsem obsegal delo za
druge v minulem letu in tekoče 
naloge. Sprejet je bil sklep, da 
se zadruga za obnovo vinograd
ništva zadolži za 20 milijonov 
din. za dograditev zadružnega 
doma 5 milijonov din, za inve
sticijske, semenske,, obratne kre
dite in ostalo dejavnost pa v 
skupnem znesku 40 milijonov 
din. Cisti dobiček zadruge je 
znašal 2,400.000 din, od tega je 
bilo 40 odst. dodeljeno za izbolj
šanje vinogradništva in kmetij
stva, ostali dobiček pa se je raz
delil na sledeče sklade: v
obratni sklad 45, investicijski 10 
odstotkov, ostalo pa so razde
lili v druge ustrezne sklade. Od 
dobička je bilo dodeljenih 100 
iisoč din za ulično razsvetljavo 
in 150.000 din za dotacijo mustu 
» Bratstvo in edinstvo«. Najbolj
ši uspeh je imel v preteklem 
letu vinarski odsek, ki je odku
pil preko 40 vagonov vina in 
napravil v letu 1952 nad dva 
milijona čistega dobička. Pro
met vinarskega odseka je bil še 
sek, kino, hranilno-kreditni, ob
novitveni, živinorejski in sad
jarski odsek ter novo ustanov
ljena ekonomija. Omembe

BLAGO za moške 
obleke od 960 dinar
jev naprej...

da bo omenjena ekonomija vzor 
obnove vinogradnikom v našem 
okraju, kakor tudi vsem zadru
gam našega okraja. KZ Bizelj
sko je tudi ena najmočnejših 
zadrug v okraju, ki razpolaga z 
lastnimi osnovnimi sredstvi. 
Kmetijski zadrugi se bo priklju
čila tudi KZ Stara vas, ki je bila 
vseskozi pasivna. Predvideva se, 
da bo tudi v Stari vasi nastal 
živahen kmetijski obrat, pred
vsem pa si članstvo želi, da bi 
OZZ podprla načrt prenosa 
stavbe bivšega »USTROJA« v 
last KZ Bizeljsko. V zadnjem 
času je zadruga kupila tudi po
slopje v bližini zadružnega do
ma, za katerega je dala 1 mili
jon dinarjev z namenom, da se 
vsa kulturna in gospodarska de
javnost skoncentrira.

Na ponovnem občnem zboru, 
dne 15. marca 1653, pa je bil 
izvoljen nov upravni in nadzor
ni odbor, ki mu članstvo v polni 
meri zaupa. JK

ponovno predela na seji delav
skega sveta.

Po živahni debati okrog bi
lance se je razvila nič manj ži
vahna debata okrog sprejema 
delovnega pravilnika podjetja. 
Osnutek delovnega pravilnika 
je izdelal tov. ravnatelj Novak, 
kateri je s svojo strokovno spo
sobnostjo izdelal shemo podjet
ja na način, ki bo sedanji orga
nizacijski obliki podjetja naj
bolj ustrezat S tem pravilni
kom se je točno določil delo
krog posameznega uslužbenca 
podjetja, tako da se pri delu 
nihče ne bo spraševal, kdo je 
za kaj odgovoren ali pristojen.

Pri debati o delovnem pravil
niku podjetja se je zopet poka
zala zavest in sposobnost čla
nov delavskega sveta. Pri več

členih pravilnika so predlagali 
spremembe, katere so se po de
bati vnesle v pravilnik in ga š 
tem dopolnile in izboljšale.

Zadnja seja delavskega sveta 
je bila 5 in pol ur plodnega 
dela.

21. marca pa se je delovni 
kolektiv zbral in izvolil nov de
lavski svet. Od predlaganih 25 
kandidatov je bilo izvoljenih 
19. Od starih članov delavskega 
sveta, ki so kandidirali, so bili 
vsi izvoljeni. S tem je delovni 
kolektiv potrdil in dal ponovno 
priznanje staremu delavskemu 
svetu. Ti stari člani delavskega 
sveta bodo tudi steber novega 
delavskega sveta, saj bodo pre
našali bogate izkušnje iz uprav
ljanja podjetja na nove člane, 
moči in ki bodo na izkušnjah 
od katerih je precej mlajših 
moči in ki bodo na izkušnjah 
starejših širili svoje znanje in 
sposobnost v upravljanju svojih 
podjetij. M. P

Vsem kulturno- 
umetniškim
društvom I

Senovo
Rudarja senovškega rudnika 

Viktor Skotene in Rudolf Ko
privc sta bila menda ves čas 
prijatelja in tudi stanovala sta 
pod eno streho rudniškega sta
novanjskega bloka Reštanj 73. 
Ivani 20. julija je prišlo do pre
pira med ženama obeh imeno
vanih, v katerega se je vmešal 
tudi Rudolf Koprivc. On je 
vpričo Skokmeta zmerjal nje
govo ženo in jo tudi sunil z ro* 
ko v prsi, da je padla po tleh. 
To je Skobrneta toliko razbu
rilo, da je naglo potegnil žepni 
nož, ga odprl in z njim zamah
nil po Koprivcu. Zadel ga je v 
vrat in mu prizadejal 8 cm dol
go, 4 cm široko in 5 cm globoko 
rano ter mu prerezal žilo od
vodnico. Vse to se je odigralo 
v bliskoviti naglici na vrhu stop
nic med dvema stavbama v pri
sotnosti Ivana širšlja, ki je sku-; 
šal posredovati, pa ni dosegel 
ničesar, Takoj nato sta oba za-

N 0 V I VZORCI! 
Žensko letno blago!

njih odpadla sekira, sam pa je 
šel še dobrih 20 metrov do ne
kega vrta, kjer je obležal in 
izkrvavel.

Viktor Skobroe je bil za svo
je dejanje že enkrat obsojen 
pred novomeškim okrožnim so
diščem na 4 leta strogega zapo
ra, vendar je Vrhovno sodišče 
na pritožbo njegovega zagovor
nika dr. Dušana Smodeja iz No1 
vega mesta sodbo razveljavilo, 
češ da v dejanju ni zazreti 
kaznivega dejanja uboja na mah 
po členu 136 KZ, pač pa bolj 
težko telesno poškodbo s smrt
nim izidom po členu 141 KZ 
Dejstvo namreč je, da je bil 
Skoberne res razburjen in izzvan 
od Koprivca, vendar je meje 
silobrana zelo hudo prekoračil. 
Na- osnovi novih dokazov in 
strokovnih izvidov ter zaslišanju 
obtoženca in prič je okrožno so
dišče navedeni primer ponovno 
obravnavalo 26, marca 1.1. Sko- 

; brnela je spoznalo krivega po 
! členu 141 KZ in ga obsodilo po 
j istih zakonitih določilih upošte- 
j vajoč vse olajšilne okolnosti na 
| 3 leta in 6 mesecev strogega 

zapora.

Dne 21 aprila se vrši ob 9.1 
uri v mali dvorani Prosvetne
ga doma v Brežicah občni zbor 
okrajne Ljudske prosvete za 
okraj Krško.

Delegati za okrajno skupšči
no, ki so bili izvoljeni na dru
štvenih občnih zborih, naj pri
nesejo s seboj:

1. Statistične podatke o kul- | 
turnoprosvetni dejavnosti v le- ! 
tu 1952. (Število članstva: mo
ški, ženske, število sodelujočih ; 
v posameznih odsekih — ločeno j 
po spolu). j

2 Članarino v smislu danih 
navodil na sektorskih konfe
rencah v mesecu oktobru 1952.

3, Načrte za proslavo 330-let- 
nice smrti Matije Gubca — v 
smislu danih navodil.

»Svobode« v Senovem. Kr
melju in Sevnici pošljejo tudi 
svoje delegate na občni zbor 
okrajne Ljudske prosvete.

Ker kljub večkratnim opomi
nom večina društev še ni po
slala zapisnike občnih zborov, 
ponovno prosimo, da jih čim- 
prej predložijo.

OOLP Krško

sazBifafi ene nosil
SHBarsftega flraštva

leshovec pri Krškem

je stanovanje in se notri zakle
nila, Koprivec pa je še stekel 
domov po sekiro in z njo raz
bil vrata na stanovanju Skobr 
netovih. Z zevajočo smrtno rano 
na vratu se je na to podal po 
stopnicah dol, kjer mu je sredi

DELEN I od 318 din 
K a r i r a n o blago 
od 350 dinarjev . . .

Srečelov or! OOitif ltr$5šo

V nedeljo, dne 7. marca t, 1. 
so dijaki gimnazije Brežice go
stovali v Leskovcu z Ingoličevo 
igro »Krapi«. Igro je režiral 
ravnatelj gimnazije tov. Javor
nik ii je odlično uspela. Vloge 
so bile zelo dobro razporejene 
in podane. Posebno nazorne so 
bile vloge poslanca, župana, 
okrajnega načelnika in njegove 
žene ter prelata, ki so slikovno 
prikazali vso puhlost in gnilobo 
malomeščanske družbe, ki ji ni 
bi.o mar, če je kmetu vkljub 
prošnji zarubljena slednja kra
vica. Njim je glavno osebno 
blagostanje, malo jim je mar, 
kako živi narod. Karakterne so 
vloge brezposelnega učitelja, 
pisatelja knjige »Kalne vode« 
Toneta Drega in njegove zaro
čenke, ki je z besedo in deja
njem borijo zopet parazite, zo
per krape.

Tone Drei živi pol leta med 
temi krapi v mestu Tihe vode 
in piše knjigo. Vsi krajevni mo- 
godci se mu laskajo, misleč, da 
bodo v knjigi opisani kar naj
lepše. Ponujajo mu marsikaj, a 
on vse zavrne. Kakšen pa Je 
bil preplah, ko izide knjiga 
»Kalne vode« in kot ti mogotci 
čitajo svoje grehe, natiskane v 
knjigi, o katerih so pričakovali 
toliko dobrega za njih. Mogotci

dajo zapreti pisatelja, a pravica 
je zmagala, še prehitro dobi 
Tone Dren zadoščenje in pri
znanje od tistih, za čigar pravi
co se je boril. Mladi revulucio- 
nar-brezposelni učitelj, ki zara
di svojih naprednih nazorov in 
socialnih krivic, ki jih občuti 
glave pred temi puhleži, tem
več vodi borbo proti njim ne
usmiljeno. Delno po njegovi 
zaslugi in zaslugi zaročenke To
neta Drena ga rešita iz ječe. Ta 
učitelj obračuna s to puhlo 
družbo, rekoč: »Potolči te krape 
in mi bomo to tudi storilil«

Tematika dogajanja Je še tako 
živa pred nami, da vsebina sle
hernega dime, posebno še, ker 
je igrana z občutkom ln zano
som in ker nam ponovno sliko
vito prikaže vse družabne sloje 
bivše Jugoslavije v vsej svoji 
goloti.

Le žal, da ni bil odziv občin
stva tako močan in da dvorana 
ni bila polno zasedena, čeravno 
je znano, da so LeskovČaii lju
bitelji lepe igre in tudi sami 
dobri igralci

Mladim igralcem iz vsega srca 
čestitamo k uspehu in želimfo 
da bi nas zopet prav kmalu 
obiskali. -i-

Krško
Dne 20. III. 1953 je imel de

lavski svet »Potrošnje« Krško 
svojo zadnjo sejo v gospodar
skem letu 1952. Na dnevnem

stroški. Precej visoka postavka 
je takoj Vsem padla v oči Po 
razčlembi se je ugotovilo, da so 
k višini te postavke največ pri-

redu je bil pregled bilance ter j pomogli oglasi v vseh mogočih 
sprejem delovnega pravilnika j časopisih in revijah, saj nam je 
podjetja. | poznan pritisk in naval ljudi,

Pri razčlembi posameznih po- | ki so zbirali oglase za svoje ča- 
stavk iz bilance je nastala zelo i sopise in revije. Delavski svet

V »Posavskem tednika« z 
dne 7. marca 1953 smo objavili, 
da se pri našem okrajnem od
bora RK pripravlja srečolov, 
katerega čisti dobiček je name
njen za subvencijo našim zdrav
stvenim sekcijam zaradi čim- 
boljšega razvoja njihove delav
nosti v letu 1953. Formirana je 
bila posebna komisija, ki med 
drugim zbira prispevke raznih 
podjetj, kajti brez teh prispev
kov srečolov ne bi imel takega 
efekta kot je potrebno.

Člani komisije so dosedaj 
obiskali že več podjetij v na
šem okraju in beležijo nasled
nje uspehe:

Rudnik Senovo bo dal enega 
konja In 2 toni premoga, Trg. 
podjetje Preskrba Senovo bo 
dalo blaga v vrednosti 10.000 
din. Kmetijska zadruga Bizelj
sko bo dala 5000 din. Rudnik 
St. JanS-Krmelj bo dal 2 toni 
premoga. Kmetijska zadruga 
Krško bo dala 300 kg kalijeve 
soli, Opekarna Brežice bo dala 
200 komadov strešne opeke. 
Kmetijska zadruga Št. Janž bo 
dala blaga v vrednosti 3000 di
narjev, Kmetijska zadruga Bre
stanica bo dala blaga v vredno

sti 2000 din, tov. Joško Mulej, 
kamnosek Krško bo napravil 4 
izdelke iz marmorja. Tone Če
bular, ključavničar Krško bo 
dal 2000 din, Vladimir Stovi- 
ček, kipar, Leskovec, bo napra
vil lep osnutek za srečke src- 
čolova. Tov. Pšeničnik Franc je 
nakazal 200 dinarjev.

Poleg navedenih so še neka
tera draga podjetja izjavila, da 
bodo dala svoj prispevek, o če
mer nas bodo še obvestila.

Dosedaj doseženi uspehi v 
zbiranju sredstev za dobitke so 
že kar razveseljivi in dajejo 
upanje, da bo naš srečolov 
imel efekt, kakršnega smo si 
zamislili Podjetja, pri katerih 
se bodo v bodoče oglasili člani 
komisije, bodo gotovo sledila 
tem podjetjem, ki so žc dala 
svoj prispevek. Na ta način bo
do naša podjetja podprla pro
gram ki ga izvaja naša organi
zacija Rdečega križa v zdrav
stveno korist naših delovnih 
ljudi.

Nadaljnje uspehe v zbiranju 
dobitkov in potek priprav sre
čelova bomo zopet objavili

Okrajni odbor RK Krško

Dne 8. februarja se je vršil v 
Brežicah občni zbor Ribarskc 
zadruge za krški okraj. Zbor 
je potekal zelo burno posebno 
z ozirom na skrito željo posa
meznih članov-ribičev iz breži
ške okolice, ki so hoteli vzeti 
najbogatejše ribje vode krškega 
okraja to je Krko in njene pri
toke v izključno domeno. Pred
log o ustanoviti Ribarskega 
društva za brežiški sektor je 
naletel na ogorčen odpor vseh 
ostalih članov-ribičev. Končno 
je bil sprejet sklep, da ostane 
dosedanji upravni odbor Ribar- 
ske zadruge in vrši še nadalje 
posle do izida novega zakona o 
sladkovodnem ribarstvu.

Mimogrede naj še omenimo, 
da zadruga doslej sploh še ni 
bila registrirana. Kljub sklepu 
občnega zbora, da ostane seda
nje stanje do izida zakona, so 
posamezni člani-ribiči brežiške
ga sektorja sklicali dne 14. III. 
v gostilni Prah na Velikih Ma- 
lencah ribarski sestanek, kjer 
so ustanovili Ribiško društvo 
za brežiški sektor. Razumljivo, 
da je tako netovariško posto
panje brežiških ribičev vzbudi
lo med člani silno ogorčenje, 
zato je gospodarski svet pri 
OLO Krško sklical sestanek 
upravnega odbora Ribarske za
druge, ki se je vršil v Krškem

Brežce

živa debata, v kateri so sodelo
vali prav vsi člani delavskega 
sveta. Za nekatere postavke je 
moral na zahtevo prisotnih ra
čunovodja podati razčlembo po 
kontih, tako da se je Vsakdo do 
potankosti seznanil s premika
njem osnovnih in obratnih 
sredstev ter je vsakdo dobil to
čen pregled nad dohodki in iz
datki podjetja.

Najdalje se je vršila debata 
pri postavki: splošni upravni

je sklenil, da v bodoče ne sme
jo ponoviti .kaj takšnega ter da 
se oglaša v naprej samo v lo
kalnem ; časopisu in le v izred
nih primerih tudi v ostalih. 
Brez izdatkov za oglase so 
splošni upravni stroški precej 
realni. Po izčrpni debati tudi v 
drugih točkah bilance je delav
ski svet bilanco potrdil toda s 
pridržkom, da se o spremem
bah, ki bi morda nastale zaradi 
pravkar izišlih navodil, bilanca

Naši gospodarska dejavnost.
Rentabilna so sledeča občinska 
podjetja oziroma občinske usta
nove s naslednjimi dobički po 
bilanci koncem leta 1952: me
snica 554.000 dinarjev, pekarna
368.000, vodovod 286.000, eko
nomija 250.000, kolodvorska re
stavracija 200.000, kino 195.000, 
kavarna 46.000, javna tehtnica
24.000, radio-center 12.000, urar
ska delavnica 7000. uprava dr
žavnih zgradb 7000, pogrebni 
zavod 2000 dinarjev. Izravnani 
so dohodki z izdatki pri sejmi
šču. tržnici, javni razsvetljavi 
cestah in nasadih. Izgubo ima
jo: klavnica 22.000 dinarjev,
ker so bila izvršena nekatera 
nujna popravila, žaga 60.000 
ter se bo skušala sanirati z re
organizacijo. Likvidirati pa je 
bilo treba zaradi deficita šivilj
sko delavnico spričo izgube
77.000 dinarjev, menzo z gostil
no v Štirnovi hiši ob izgubi
559.000 din, slaščičarno zaradi 
izgube 104.000 din. Že lani pa 
je bila ukinjena krojaška de
lavnica zaradi izgube 59.000 di
narjev. Vsi dobički znašajo te
daj 1,951.000 in vse izgube
881.000 dinarjev. Značilen na
predek pri kinu, ki ga je seda
nji upravnik prevzel lani z iz

gubo 120.000 dinarjev, podjetje 
saniral in dosegel kot navedeno 
doslej že 195.000 dinarjev do
bička. Vodovod so znatno iz
boljšali, ker so bile nabavljene 
razne nove potrebščine, kakor 
cevi, črpalni stroji itd., za inve
sticijski kredit 5 miljonov di
narjev, ki ga je odobrila repu
blika.

Površno izdelano »asfaltira
nje« brežiške ceste spravlja 
pešce in voznike v kaj slabo 
voljo, ljudskemu odboru mest
ne občine pa pripravlja težave 
pri končnem obračunu s pod
jetjem Slovenija-ceste. Povab
ljeni so strokovnjaki, da ugoto
vijo pomanjkljivosti pri teh de
lih. Občina za enkrat ne fco iz
plačala podjetju celotnega ra
čuna.

Počitniški dom v Mokricah.
to je znano gostinsko podjetje 
v idiličnem mokriškem gradu, 
je z novim letom prevzela naša 
občina. Kaže, da bo stvar uspe
vala.

Prodane bodo hišice, last 
Splošnega ljudskega premože
nja. Gre za 15 eno in dvostano
vanjskih poslopij, stoječih ve
činoma v Brežicah.

OGLEJTE S! BLAGO 
v naših poslovalnicah!

dne 21. marca in kjer je bilo 
sklenjeno, da se za dne 29. 
marca ob 9. uri skliče v Breži
cah ustanovni občni zbor Ri
barskega društva za krški 
okraj. Zaradi tega je bil sestav
ljen iniciativni odbor z nalogo, 
da na zbor povabi vse ribiče 
okraja Krško in izvede vsa pri
pravljalna dela. Na naše nema
lo začudenje je Slovenski poro
čevalec štev. 75 z dne 30. mar
ca objavil pod dnevnimi vestmi 
članek naslovljen »ribičem kr
škega okraja«, kjer sporoča, 
nekdo, ker članek ni podpisan, 
vsemu članstvu, da navedena 
vabila za občni zbor v Breživab 
niso veljavna, da je zadružni 
pečat na vabilu zlorabljen, da 
nista niti upravni odbor, nit: 
prejšnji občni zbor nikdar skle
nila napovedanega občnega zbo
ra. da četudi bi se občni zbor 
vršil, bi bil tisti po zakonu ne
veljaven da so krivci te preva
re izročeni javnemu tožilcu za
radi kazenskega pregona in kjer 
poziva člane Ribarske zadruge, 
da naj ostanejo doma.

KAKO POSLUJEJO NA LIP 
V BREŽICAH

Že v eni prejšnjih številk 
Našega dela« smo čitali o žagi 

v Leskovcu. V petek dne 13. 3. 
je bila poslana 5-članska sku
pina delavcev iz te žage na LIL 
v Brežice, kjer bi se tozadevno 
pogovorili

Ko so v pisarni vprašali po 
direktorju, so jim odgovorili, da 
se bo vrnil čez pol ure. Po več 
kot Dolumem čakanju so pove
dali nekemu uslužbencu, da so 
še tu in da bi radi govorili z 
direktorjem, seveda če je to 
mogoče. Izvedli so, da je od
šel v Ljubljano. Torej z njim 
se ta dan ne bo dalo govoriti. 
Hoteli so pa stvar urediti, zato 
so vprašali po njegovem na
mestniku. Na žalost pa ni no
beden vedel, kdo bi direktorja 
lahko zamenjal.

V bodoče bi bilo dobro, da 
pred odhodom direktor LIP v 
Brežicah določi svojega na
mestnika, kateri bi ga v njego
vi odsotnosti lahko zastopal.

Ta poziv v časopisju je mo
ral brezdvomno priobčiti nekdo 
iz upravnega odbora Ribarske 
zadruge, kljub temu, da je bil 
na ribarskem sestanku, ki ga je 
sklical gospodarski svet pri 
OLO v Krškem navzoč in je 
točno vedel, da se v tem prime
ru ne gre za nikakno zlorabo, 
temveč da jesklican Ustanovni 
občni zbor Ribarskega društva 
za krški okraj. Značilno za de
lovanje in rovarjenje nekaterih 
članov Ribarskega društva in 
dejstvo, da je nekdo iz breži
škega sektorja na lastno pest 
odpovedal dvorano v domu JLA 
v Brežicah, za katero je incia- 
tivni odbor dobil dovoljenje. 
Ne samo to, posamezni člani 
brežiškega sektorja so hodili 
med ribiči, ki so pred domom 
JLA čakali na sestanek ter jih 
nagovarjali, naj gredo domov, 
češ da je sestanek nezakonit 
itd.

Poziv v časopisu, odpoved 
dvorane, odvračanje članov od 
sestanka je imel edini namen, 
da se vnese med ribiče krškega 
okraja zmedo, katero so hoteli 
posamezni ribiči brežiškega 
sektorja, da bi dosegli svoje se
bične cilje. Postopanje samo je 
skrajno netovariško, malome
ščansko. reakcionarno ter vse 
obsodbe vredno,

Iniciativnemu odboru se je 
posrečilo po ugotovitvi dejan
skega stanja dobiti prostore v 
gimnaziji, kjer se je ustanovni 
občni zbor tudi vršil. Pristopno 
izjavo je podpisalo 79 navzo-čih 
ribičev, kateri so si izvolili novi 
upravni odbor in določili pra
vilnik za ribarsko društvo kr-

Trgovsko 
,POTROŠNJA1

podjetje
KRŠKO

škega okraja. Vsi navzoči so 
ogorčeno protesirali proti za
hrbtnemu postopanju posamez
nih ribičev brežiškega sektorja 
ter zahtevali, da se uvede stro
ga preiskava proti iniciatorjem 
in razbijačem ribiške enotnosti 
krškega okraja. Sprejet je bi 
tudi sklep, da se po ugotovitvi 
iniciatorjev tega zahrbtnega ro
varjenja odreče vstop v ribirsko 
društvo in izvrševanje ribarske
ga lova za dobo treh let.

Ribiči krškega okraja smo pa 
hvaležni gospodarskemu svetu 
pri OLO Krško, ki je znal pra
vočasno preprečiti zakulisne in
trige razbijaške skupine breži
škega sektorja in ponovno vpo- 
staviti enotnost in enakoprav
nost ribičev v našem okraju.

PGdtMirif
nad Sevnice

Dne 15. marca je bil slovesen 
zaključek gospodijskega tečaja 
v Podgorju nad Sevnico, kamor 
sem bil v prijazno šolo povab
ljen tudi jaz. Med prijazne lju
di grem vedno zelo rad in tu 
sem lahko videl, kaj vse zmo
rejo pridne roke. ki jih je skrb
no vodila tov. Cilka Gračner in 
učiteljica Marija Brelikova. 
Toliko je bilo vsega in tako 
okusno in skrbno pripravljeno, 
da bi se lahko kosali z vsakim 
mestom. Niso pa skrbela dekle
ta samo za telesne dobrote, 
temveč so pridno pripravile tu
di prav posrečen kulturni pro
gram. Za vse jim je treba če
stitati. Le tako naprej podgor
ska dekleta, pa bo življenje v 
Podgorju še lepše in prijetnej
še! Kadar me boste spet pova
bile, se bom rad odzval

M. M.

ALI STE ŽE POKAZALI SOSEDU NAŠ TEDNIK! 
STORITE TO TAKOJ. PRIDOBITE NOVEGA 

NAROČNIKA!
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KMETIJSKI
RAZGLEDI

Freblemi meliorecii
na krškem polju

Ko govorimo o melioracijah, 
ki so potrebne v Sloveniji, naj
demo vedno kot enega največjih 
področjih, kjer naj bi se vršila 
melioracijska dela Krško polje, 
predel Sromeljnice ter območ
je Sotle. Tisti, ki razmer v teh 
predelih ne poznajo, so mnenja, 
da so pač melioracijska dela v 
tem jugovzhodnem področju 
Slovenije popolnoma odveč. Sa
va je v svoji strugi in bolj po
redkoma prebavlja rodne po
vršine ob svojem toku. Čisto 
drugače pa je z njenimi prito
ki. ki so predvsem v poletnem 
času le neznatni, v resnici pa 
zamočvirjajo tisoče ha obdelo
valne površine. Na drugi strani 
pa je preostali (največji) del kr
škega polja potreben namaka
nja, saj je ornica sestavljena od 
peskulje na aluvialnem reč
nem mestu. Tako imamo torej 
dva popolnoma si nasprotujoča 
preoblema. ki spadata v tako 
zvano melioracijsko področje, 
to je osuševanje področja Sotle, 
ki obsega okrog 1800 ha površi
ne, področje Gabernice in Sro
meljnice s 1200 ha površine, 
področje Senuše s približno 
2000 ha površine ter področje 
namakanja, ki zajema nad 3550 
ha površine. Vse področje, ki 
ima anormalna zemljišča, bi ob
segalo površino okrog 10.000 ha 
površine. K tej veliki površini 
pa niso vštete površine ob raz
nih potočkih in dolinicah (pod 
Rako, Podsredo itd.). Takšna 
anormalna zemljišča so manj 
sposobna za kmetijsko proiz
vodnjo, kar se odraža na zamoč
virjenih predelih s kislo reakci
jo, pomanjkanju lužin, so slabih 
fizikalnih, kemijskih in biolo
ških lastnosii. Tudi so taka za
močvirjena zemljišča nepovolj- 
na za posevke žit. krmnih rast
lin in deloma tudi okopavine 
so destruktivnega značaja 'er 
otežkočajo delo na polju. Prav 
podrobno so nam znane težave 
kmečkih proizvajalcev s pod
ročja Sromeljnice, Gabernice, 
Senuše in Sotle, da prične nji
hovo delo na njivah konec apri
la, povečini pa šele maja, ko se 
je zamočvirjena zemlja malo 
osušila.

Agrotehnični ukrepi na trav
nikih in oziminah sploh niso 
mogoči (brananje), vsled vlaž
nosti.

Tla so torej močno vlažna, 
glinasto ilovnate naplavine v 
vseh predelih Senuše, Sromeli- 
nice, Gabernice, Rakovnika itd. 
ter le ob najugodnejših letinah 
dajo na primer travniki le dva 
slaba odkosa. Trave so pretežno 
kislomočvirske s travniškimi 
pleveli- Sladkih trav je malo. 
Zanimivo je tudi, da v prede
lih. ki sem jih navedel, kmetje 
sade manj krompirja, ker jim 
ne uspeva (predvsem Grževa 
vas). Ob Veliki vasi so aluvi
alne naplavine na diluvialni 
glini, ki so pretežno porasle z 
grmovjem oziroma gozdom.

V predelu Sromeljnice in Ga- 
brnice, kakor tudi ostalega za
močvirjenega področja so z man 
limi izjemami njivske površine 
slabo humozne, na travnikih pa 
je opažati močnejšo humozno 
plast, kar znači, da travna ru
ša ščiti zemljo pred orozijo.

Predel krškega polja, kjer je 
ornica v glavnem sestavljena iz 
peskulje s tanko humozno plast
jo na aluvialnem peščenem na
nosu, je nujno potreben nama
kanja. To je zraven prepotreb
ne humifikacije najvažnejši 
člen v verigi za izboljšanje fi
ziološke aktivnosti zemlje, ki 
naj zraven drugih agrotehnič
nih ukrepov dvigne rastlinsko 
proizvodnjo krškega polja. Pod
talnica je na tem predelu pre
cej globoka in še tako skrbni 
agrotehnični ukrepi ne morejo 
nuditi zraven meteoroloških in 
klimatoloških faktorjev kakšne
ga posebnega uspeha. »To pod
ročje bi rabilo vsakih nekaj 
dni dež, pa bi bili uspehi za
jamčeni«, tako pravijo kmetje. 
Prav je da navedem, da pade 
po podatkin na krškem polju 
povprečno letno 1050 do 1100 
mm padavin, kar bi ob povolj- 
nem sestavu zemlje in pravil
nem konzervatoriju zemeljske 
vlage zadostovalo za kmetijske 
kulture. Toda 60 % atmosferske 
vlage se vsled drobnozrnate 
strukture izgubi in ostaja za 
rastlinstvo neizkoriščena.

V razvojni dobi rastlinja na
stopajo namreč kritični mo
menti, ki le tem onemogočajo 
normalni razvoj in s tem tudi 
nižji pridelek. Tako za žita na
stopa to neugodno obdobje v 
mesecu maju, za krompir, peso. 
korenje v mesecu juniju.

KAKŠNI PRIDELKI SO NA 1 
HA POVRŠINE?

S podatki, ki sem jih zbral 
od vestnih in dobrih kmetov, 
hočem podati sliko proizvodnje 
na 1 ha obdelovalne površine 
1948—1951. Iz teh podatkov je 
razvidno, da so pridelki na po
vršini 1 ha izredno nizki in da 
ta proizvajalec pod takšnimi po
goji proizvodnje ne more vršiti 
konkurence.

Povprečni ha donosi 1948 do 
1951, ugotovljeni na terenu za 
področje Velika vas do Velikega 
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Mali Podlog 9 9 14 90 25
Grževa vas 8 8 12 80 19
Vel. Podlog 7 7 12 70 20
Kalce Naklo 7 8 13 75 22
M. Mraševo 8 9 14 90 25
Vel Mraševo 9 10 16 90 25
Jelše 8 8 14 85 20
Gorica 8 9 14 80 20
Brege Drnovo 7 9 14 70 18

Vel. vas
1949
8 9 13 90 25

Mali Podlog 8 9 13 80 20
Grževa vas 8 8 12 75 18
Vel Podlog 7 8 13 80 22
Kalce Naklo 8 9 14 85 25
M. Mraševo 9 10 16 90 25
Vel. Mraševo 9 10 15 85 25
Jelše 8 9 15 80 20
Gorica 8 9 16 85 20
Brege Drnovo 8 9 14 65 19

Vel. vas
1950
7 7 12 80 18

Mali Podlog 7 7 12 60 18
Gržeča vas 6 7 11 65 16
Vel. Podlog 6 6 9 60 17
Kalce Naklo 7 7 12 70 18
M. Mraševo 8 8 13 70 20
Vel. Mraševo 7 8 13 70 20
Jelše 5 6 9 65 17
Gorica 5 6 9 70 16
Brege Drnovo 5 6 9 65 16

Vel. vas
1951
7 8 13 75 25

Mali Podlog 7 8 12 60 20
Gržeča vas 6 6 10 60 19
Vel. Podlog 6 7 11 70 20
Kalce Naklo 7 8 12 75 22
M. Mraševo 6 7 13 80 25
Vel Mraševo 7 8 13 80 25
Jelše 6 7 12 60 20
Gorica 7 8 13 65 20
Brege Drnovo 5 6 12 65 20

trdima za fizikalno in kemijsko 
popravo tal. (Videm ob Savi).

Če bi hoteli nadaljevati z 
dodajanjem hranilnih snovi 
zemlji po predhodni humifika- 
ciji, bi prišlo v poštev tudi do
dajanje fosfornih, dušičnih in 
kalijevih gnojil.

KAKO UREDITI VODNI 
REŽIM

Sedaj, ko sem obrazložil sta
nje v katerem teče kmetijska 
bo marsikdo razumel potrebo po 
melioracijskih delih na tem 
področju.

To je v prvi vrsti uvidela 
ljudska oblast, ki je močno za
interesirana, da se takšno sta
nje odpravi. Že v lanskem letu 
je pričela po svojih organih vr
šiti merjenja na tem področju, 
urejevati skladni kataster ter 
nekajkrat tudi sklicala zaintere
sirane kmečke proizvajalce na 
sestanek. Kljub vsestranski pro
pagandi pa so ti sestanki bili 
kaj slabo obiskani. Dobro so ra
zumeli pomen melioracij le 
kmetje iz vasi Podbočja, Broda. 
Malega Mraševa, Kalce-Nakla, 
Velikega Podloga, Pristave in 
Gržeče vasi ter deloma iz Mrt
vic (iz Mrtvic imajo zemljišča 
ob Senuši). Tu so se uspešno iz
vršili tudi občni zbori za bodo
čo vodno skupnost »Krško po
lje«,1 ki bi naj bila voditelj ve
likih osuševalnih in namakalnih 
del v krškem okraju.

»MOJ OČE .TE NA TEJ 
ZEMLJI DELAL IN ŽIVEL IN 

BOM SE JAZ«!
Tako in res prav tako mi je 

povedal neki kmet v Jelšah, ko 
sem pred kratkim skušal prido
biti tamkajšnje kmete za vstop

v vodno skupnost. Nič boljši rri- 
so v Malem Podlogu, Velikem 
Mraševu, kjer smatrajo, da je 
melioracija polj le stvar drža
ve. Tudi mi je neka kmetica 
rekla v Jelšah, da je za njih 
takšno stanje, kakršno je sedaj 
na njihovi »gmajni«, dobro in 
da je za krave tam prav dobre 
krma. Pa še to: na sestanku v 
Jelšah so po dolgem razprav
ljanju priznali, da so imeli že 
tud: sami sestanek v tej zadev 
in so »soglasno« sklenili, da no
ben kmet ne pristopi v vodno 
skupnost. Menda je za pamet
nega človeka odveč vsak ko
mentar.

Za pričetek melioracijskih del 
na Krškem polju je ljudska ob
last predvidela v letošnjem le
tu znesek 5,000.000 din, medtem 
ko bi privatniki prispevali le 
375.000 din. Izgleda, da nekate
rim, ki so sicer v tej akciji 
ustanovitve vodne skupnosti 
ostali v manjšini, prav nič ni 
do zboljšanja kmetijske proiz
vodnje ter dviga njihovega last
nega gospodarstva.

V informacijo bi bilo navesti 
še. mnenje strokovnjakov, ki tr
de, da bi se po izvršitvi melio
racij in, jasno, z umnim gospo
darjenjem povečal pridelek pri:

pšenici na 16 mtc, rži na 
17, mtc, koruzi na 20 mtc, krom
pirju na 120 mtc, senu na 35 
mtc na 1 ha. V tem primeru 
lahko izračunamo, kako bi po
rasla vrednost kmetijske proiz
vodnje po enem hektaru. Želel 
bi, da prizadeti o tem razmislijo 
in izračunajo, ali ni morda ma
lenkostni prispevek pri vodni 
skupnosti le drobtinica nasproti 
velikemu hlebu belega kruha!

Cimerman.

Sadilce Kremama

temTako znaša povprečje v 
obdobju 7,25 mtc pšenice, 7,75 
mtc rži, 12,75 mtc koruze, 74 
mtc krompirja in 21 mtc sena, 
vse za 1 ha površine.

Kakšni bi bili pridelki, da se 
uredi na tem področju vodni 
režim? Izračunano je, da bi 
proizvodnja bila 20 do 40 % 
večja. Tu seveda moramo upo
števati tudi druge okoliščine, 
kakor so razne bolezni in škod
ljivci, ki bodo v urejenem vod
nem režimu imeli čim manj po- 
voljne pogoje za svoje delo
vanje.

DRUGI VZROKI SLABIH 
ODNOSOV

Jasno, da ne moremo vzeti 
vodnega režima v zemlji kot 
enega glavnih činiteljev, ki 
zmanjšuje proizvodnjo. Tu sem 
spada v prvi vrsti tudi pomanj
kanje humusa v zemlji, ki bi 
ga s smotrnim gnojenjem (hlev
ski gnoj, kompost in pred
vsem zeleno gnojenje) bilo stal
no dodajati.

Tudi je na predelih podzoli- 
rane mineralne aluvialne na
plavine na diluvialni glini po
trebna močnejša kalcifikacija. 
Nekaj km daleč od opisanih 
področij so bogata nahajališča 
prvovrstnega apnenca (97 % 
CaCO+3), ki bi bila nujno po-

Že v jeseni si prevdaren kmet 
spravi krompir za seme pose
bej. Pri tem pa na splošno gre
ši v tem, da krompir spravlja 
v pretople kleti, kjer prične ra
no odganjati. Takšne klice se 
običajno pri nakladanju ali pa 
sajenju odlomijo, kar povzroča 
slabljenje in degeneriranje 
krompirja in neenakomerno pri
hajanje iz zemlje.

Drugo veliko napako po
vzročamo, da režemo krompir za 
seme na manjše kose, tako da 
ima eno seme 2-3 očesa, često 
pa le eno oko. Kaj naj pričaku
jemo od takšnih drobnih ko- 

2° ščkov? Slabotne rastline s tan
kimi stebelci, ki se že od daleč 
ločijo od tistih, ki smo jih po
sadili v celoti (cele gomolje). 2 
poizkusi je dokazano, da jč rČ- 
zanje krompirja, škodljivo. T«k 
krompir da manjši pridelek, in 
še posebno vpliva nanj hitro pe- 
šanje.

Z rezanjem oslabimo gomolj, 
ki je dejansko podzemno steblo 
ter omogočimo raznim povzro
čiteljem gljivičnih bolezni, da 

. lahko pridejo iz zemlje v po- 
20 I škodovani gomolj in tako pre

našajo bolezni iz leta v leto.
V vseh naprednih državah 

sade le cele gomolje, ki so sred
nje debeline. Droban krompir 
da preslabo cimo in s tem tudi 
majhen pridelek. Debel krom
pir kot seme pa običajno da 
3-4 debele plodove, s čemer pa 
se ne moremo zadovoljiti.

Če smo že v stiski za seme 
se poslužimo rezanja krompirja,

toda le na polovico in sicer po
čez, tako da ostane vrhnja po
lovica z močnimi očesi za seme, 
spodnja pa ostane za domačo 
uporabo. Vsako drugačno rezan
je krompirja je škodljivo.

Pri sejanju celih gomoljev 
bo pridelek 60-65% večji, kakor 
pri sajenju raznih gomoljev. Tak 
poizkus si lahko napravi proiz
vajalec sam.

Ako torej hočemo pridelati 
dober krompir, ki bo tudi za 
seme sposoben in preprečiti 
njegovo degeneracijo, moramo 
upoštevati pozno saditev. Pri 
nas na splošno sadimo krom
pir prezgodaj in tako krompir 
dozori že konec avgusta ali v 
začetku septembra. Takrat je 
zemlja še topla, krompir se v 
vročem poletnem zraku ne mo
re niti ohladiti in pride topel v 
tople kleti. Posledica tega je 
prezgodnje in premočno od
ganjanje v kleti, kar je v veliko 
škodo semenskemu krompirju. 
Pozno sejani krompir bo pozne
je dozorel in bo ohlajen prišel 
v hladno klet. Sedaj nam bo 
jasno, zakaj letos krompir po
zno odganja. Zato, ker smo v 
lanskem letu, ko nam je ponov
no ozelenel, čakali večjega pri
delka in ga kopali takrat, ko ste 
se ozračje in zemlja ohladila. 
Že ohlajeni krompir je torej 
prišel v mrzlo klet in to je prav, 
saj le tako lahko manipuliramo 
s krompirjem skoraj brez skrbi.

Priporočati je, da sc tudi le
tos s sajenjem 
prenaglimo!

krompirja ne 
C.

Oselfiie ezimln
Letošnja zima ni bila prav nič 

ugodna za ozimine. Napravila je 
mnogo škode, predvsem na pri
sojnih legah, kjer se je snežna 
plast topila, ponoči zmrznila in 
zadušila žita. Tudi je mraz uni
čil žita tam, kjer je bil sneg 
odpihan. Takim oslabelim ži
tom je treba nujno dati pomo
či, dokler se niso zaečla poga
njati. 'Pomagali jim bodo 
z umetnimi gnojili. Gnojenje 
opravimo čimprej, kajti ko bo
do žita začela poganjati, mora 
biti gnojilo že v zemlji raztop
ljeno na razpolago v takšni 
obliki, da ga rastline lahko ta
koj uporabljajo.

Gnojenje moramo izvršiti ob 
suhem vremenu. Prav- tako 
vreme smo imeli ves marec. 
Ako trosimo gnojila na mokre 
posevke, obstoji nevarnost, da 
jih gnojila osmodijo. Najprimer
nejši dnevi za takšno gnojenje 
so prav sedaj.

Kakšna gnojila naj uporablja
mo? Če gnojimo pod list, ali na 
kulturo, je priporočati Nitro- 
foskal in sicer 200 kg na 1 ha. 
Lahko uporabljamo tudi apneni 
dušik, saj je to pravzaprav 
edino dušično gnojilo, ki ga 
imamo trenutno na razpolago.
Pri tem gnojilu moramo, kadar 
že omenjeno, še posebno paziti, 
da ga prešerno le ob suhem vre
menu na suho, ker bi sicer na 
mokrih kulturah povzročili moč
ne opekline (takšne primere že 
vidimo na oziminah). Zal ne mo
remo priporočati čilskega soli
tra, ker ga trenutno nimamo 
na zalogi. Apneni dušik je tudi 
odličen pripomoček za zatiranje 
rastlinskih bolezni, tako n. pr. 
za zatiranje snežne . plesni
Apnenega dušika dajemo žitom 
100 do 200 kg za ha. Prav je, 
da se umetna gnojila še zabra- 
najo, ker tako pridejo tudi pra-

V BESEDI IN SLIKI Iz zadnjega »Totega lista«
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Hiše
Lepi, topli sončni dnevi v 

mesecu februarju so že marsi
koga zvabili na vrt, polje in vi
nograd. Veliko žena, predvsem 
kmečkih gospodinj, pa še ne ve, 
katera važna naloga jih čaka v 
zgodnji pomladi, ko jo kliče 
sleherni kotiček hiše. Čeprav 
ima kmečka žena-gospodinja 
polno dela na vrtu, polju, v ko
košnjaku, vendar ne sme zane
marjati pomladanskega po
spravljanja hiše.

Spomladansko pospravljanje 
oziroma snaženje naj bo zares 
splošno, to se pravi, naj zaja
me vse gospodinjske pa tudi 
gospodarske prostore. To je 
združeno tudi z beljenjem hiš
nih prostorov, ki je potrebno 
že iz higienskih razlogov, da se 
uničijo morebitne bolezenske 
kali in razne vrste mrčes. Ob 
takih prilikah, ko se loti go
spodinja takorekoč vsakega ko
sa pohištva, vsakega orodja, ko 
vidi pri čiščenju vsak kot in 
vsak predmet, bo opazila, da je 
tu in tam potrebno tudi manj
še popravilo. Slabo spričevalo 
za gospodinjo je, če so oknice, 
stoli, kljuke, pipe itd. polomlje
ne, šipe pobite in podobno. Spo
mladansko snaženje mora go
spodinja izvesti po določenem 
redu in načrtu, brez hrupa, da 
se bo ostalo delo nadaljevalo 
brez zmede in brezglavega te
kanja.

Pospravljanje naj se prične 
od zgornjih prostorov navzdol, 
torej na podstrešju. Način po
spravljanja je lahko različen, 
kakor so tudi hiše različno ure
jene. Nobeno še tako preprosto 
podstrešje ne sme ostati zane
marjeno in vsako je potrebno 
vsaj metle, s katero ometemo 
pajčevino in pometemo tla. Da 
je treba ob takih prilikah pre
makniti vsaj zaboj, vsako skri
njo, da je treba izprazniti vsak 
kot je samo ob sebi umevno. 
Najbolje je, da gospodinja po
stavi vse na sredo podstrešja 
ter z mokro metlo pomete vse 
kote. Nato postavi spet vse na 
svoje mesto ter pomete še po 
sredini.

Podstrešje je prostor, kamor 
čez leto nanesemo vse mogoče 
stvari, ki so nam nepotrebne in 
v napoto, tako da postane prav
cato skladišče starih reči: po
lomljenega pohištva, strgane 
obleke, čevljev, ubite posode 
zdrobljenih šip itd. itd. Če bi 
gospodinja tega nikdar ne pre
gledala in nepotrebnega ne od
stranila, bi bilo podstrešje kma
lu te navlake tako polno, da ne 
bi ostalo prostora za potrebne 
reči. Zato je treba ravnati ta
kole: razbito posodo, šipe itd. 
vržemo v zato pripravljeno ja
mo, nikakor pa ne v grmovje 
ali pa celo na cesto ali stezo

Le čemu imamo na podstreš
ju toliko neuporabljivih stvari? 
Vendar bo znala skrbna gospo
dinja tudi za obrabljene Čevlje 
in strgano obleko najti prostor 
asi zaboj, kamor bo vso to kra 
mo zložila, ki jo bo morda kdaj 
še koristno uporabila.

Kleti je najbolje pospraviti 
spomladi, ko so prazne. Prav je 
če sadne kleti vsako leto pre
belimo, posušimo, nato pa v 
njih zažgemo žveplo, da se raz
kužijo. Samo ob sebi je razum
ljivo, da mora iz kleti vse, kar 
vanj ne spada: nepotreben les, 
gnila slama, ostanki gnilega 
sadja, krompirja in drugo.

Ob spomladanskem čiščenju je
vočasno do rastlinskih koreni
nic.

Brananje je tudi sicer pri 
oziminah izredne važnosti, da 
zemlji dovedemo čimveč zraka.

C.

na kmetih navada, da sobe. ve
žo in kuhinjo tudi prebelimo. 
Tedaj znosimo vso posteljnino 
na prosto, snamemo okna, več
je dele pohištva potisnemo na 
sredo sobe ter ga pokrijemo s 
papirjem in vrečami. Ko smo 
sobo spraznili, jo potresemo z 
žaganjem ali drobno slamo, da 
ne pridejo na pod apneni ma
deži, ki bi jih le s težavo od
pravili. Razume se, da prosto
rov, ki jih manj uporabljamo, 
ne belimo vsako leto, le stene 
temeljito očistimo prahu tako, 
da ovijemo metlo z dobro ožeto 
krpo ter z njo obrišemo stene.

Nato je treba prečistiti pohi
štvo in posteljnino, osnažiti tla, 
okna, vrata, slike itd. Apno 
najlaže očistimo z oken, vrat in 
pohištva, če suhega drgnemo s 
krtačo, nato pa madež odstrani
mo s krpo, ki jo pomakamo v 
domači kis. Vrata in okvire 
oken je treba dobro namazati z 
zmesjo terpentina, petroleja, 
firneža, če fimeža s- terpentina 
ni, pa vzamemo olj e pomešano 
s petrolejem.

Ko je vse suho in počiščeno, 
postavimo vse na svoja mesta, 
preoblečemo postelje itd. V ta
ko počiščeni hiši se bo gotovo 
vsakemu zdelo, da je praznik.

Ide vse 
prosi 20
invalidnino?
Za pripravo invalidnin je bil 

zadnji rok dne 31. decembra 
1952. Zanimivo je, kdo vse pro
si za invalidnino. Mislimo, da ni 
napačno, da navedemo primer, 
kako posamezniki skušajo izko
riščati ljudsko oblast in tako na 
neupravičen način priti do do
hodkov.

Neki vdovec iz Osterca nad 
Kostanjevico je vložil prijavo za 
invalidnino po svoji ženi, ki je 
v letu 1945 umrla na pljučnici. 
Kot razlog navaja, da si je ime
novana prehladila, ko je pekla 
kruh za partizane, vsled tega 
dobila pljučnico in umrla. Ra
zumljivo, da so se Oštrčani, 
čim so za to zvedeli, razburjali, 
vsaj posebno članom ZB je zna
no, da je imenovani vdovec ho
dil v Kostanjevico pod zaščito 
belih ter da je nosil v brenti v 
njihovo postojanko meso sušit 
iz strahu, da bi mu ga partizani 
ne vzeli. Ko so v Kostanjevici 
zaprli talce in postavili na trgu 
vislice, so vaščani šli pred ko
mando ter kričali: »Izpustite
jih, nedolžni so!« Prosili so tudi 
omenjenega vdovca, naj gre tu
di on prosit, češ, da bo on_go- 
tovo uspel s prošnjo, ker uživa 
pri njih ugled. Prošnjo vašča
nov je vdovec gladko odoil. 
Ljudem je tudi dobro znano, da 
je po osvoboditvi nosil skriva- 
čem hrano, ki so mu bili bolj 
pri srcu, kot pa partizani.

Iz navedenega primera je jas
no razvidno, kako skušajo ljud
je s temno preteklostjo izkori
ščati na račun padlih borcev 
našo socialno zakonodajo.

Postani član
„Prešernove
dražbe"
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Iz pionirskega 
življenja

Tiloi ođređ v Leskeice
V začetku šolskega leta so se 

zbrali vsi pionirji leskovške 
gimnazije, kjer so po daljšem 
razpravljanju dali novoustanov
ljenemu odboru ime Titov od
red. s tem pa so tudi prevzeli 
veliko odgovornost. Sklenili so, 
da bodo skupno napeli vse sile, 
se učili in sodelovali v krožkih, 
da bo vsak pionir vreden član 
Titovega odreda.

Takoj po ustanovitvi Titovega 
odreda pa niso Titovi pionirji 
ostali le pri obljubah, ampak so 
takoj pričeli z delom. Ustanav
ljali so krožek za krožkom. Če 
vprašaš pionirje za kateri kro
žek imajo največje veselje, bodo 
njih mnenja zelo različna.

Največje zanimanje med sta
rejšimi pionirji je za foto kro
žek, kateri je tudi prvi pričel 
z delom. Po večmesečnem teo
retičnem delu so pričeli s prak
so. Prvič so preizkušali svoje 
sposobnosti na pionirskih smu
čarskih tekmah. Kljub predhod
nim vajam ni bil uspeh najbolj
ši, kajti v raztresenosti je mar
sikdo slikal nebo ali pa sneg, 
namesto smučarjev. Ta uspeh, 
pa jih ni spravil iz ravnotežja, 
ravno nasprotno. Se bolj so se 
posvetili teoriji, kajti vsakdo je 
imel pred seboj cilj — uspeti. 
Kmalu nato so se mladi amater
ji zopet, pojavili z aparatom na 
delu. Tokrat pa so domala vsi 
uspeli. Izgotovili so samostojno 
prve slike.

Smučarji so imeli tekmovanje, 
kljub temu, da jim ni bila zima 
naklonjena. Dosegli so prav do
bre uspehe, zlasti pionirke.

Pri pletenju se uri že dalj časa 
kar 26 pionirk. Radi lažjega de
la so razdeljene v dve grupi. 
Pri njih je delo zelo pestro. Ple
tejo rokavice, nogavice, jopice 
in drugo. Vse to delo opravljajo 
pod nadzorstvom, vsled česar 
jim je uspeh zajamčen.

Bližnja KDZ Leskovec pa 
nudi mladim sadjarjem pomoč 
s tem, da jih uči obrezovati sad
no drevje, ga saditi in cepiti.

Telovadci pridejo na svoj ra
čun enkrat tedensko. Najraje se 
igrajo z žogo.

Igralcev je na šoli kar cela 
četrtina. Z različnimi prizori so
delujejo na proslavah. Postali so 
že prevzetni in pravijo, da ne 
bodo igrali le prizore, ampak 
hočejo že prave dolge igre. Re
čeno — storjeno. Na vrsti je

Rdeča kapica, katero bodo upri
zorili v začetku maja.

Sonce ogreva Čebelnjak, ki pa 
ne sameva. Večkrat vidiš okrog 
njega mlade čebelarje, ki jih 
seznanjajo o življenju in delu 
čebel izkušeni čebelarji.

Večkrat se sestanejo tudi ša
li is ti in igrajo po cele ure.

Vsi krožki bodo mladini dali 
mnogo praktičnega znanja ka
terega se bodo uspešno poslu
ževali, ko bodo kot odrasli gra
ditelji socializma delali za do
brobit naroda. -š-

NAGRADNA KRIŽANKA ZA 
PIONIRJE 
1 4
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I. kazen, 2. pijača, 3. konjska 
hrana, 4, vzeti.

Rešitev križanke nam pošljite 
do 8. aprila na uredništvo »Po
savskega tednika«. Krško.

Komaj čakamo taborjenja
Tudi na leskovški nižji gim

naziji se dijaki zanimamo za 
taborništvo. Veselimo se počit
nic, ker upamo, da bodo zelo 
prijetne. Že ob začetku šolske
ga leta smo razpravljali na pio
nirskem sestanku katerih krož
kov se bomo lotili. Zelo smo 
bili veseli, ko smo zvedeli, da 
bomo ustanovili taborniško sku
pino. Pri obisku tov. Belega 
Bora, ki nam je razlagal o ta
borništvu. smo se z veseljem 
zbrali in dogovorili vse potreb
no.

Vsako nedeljo ob 9. uri se 
nas osem, ki smo se vpisali v 
taborniški tečaj, zbere skupaj 
v Krškem, kjer se učimo abe
cedo z znaki in vse drugo, kar 
mora znati taborniški vodnik.

Zelo se veselimo življenja 
pod platnenimi hišicami, ker 
vemo, da bo zanimivo in pri
jetno.

Kic Marija, Titov odred.

Vprašanja
in odgovori

Vprašanje:
V občini Artiče živi 50-letna 

sirota, ki je telesno zaostala, 
Pri svoji sestri in svaku, ki je 
invalid iz prve svetovne vojne. 
Oba sta stara preko 50 let in 
imata okrog 10 arov zemlje. De
kletova sestra je bolehna, svak 
prav tako ni za nobeno delo, 
ker je invalid, poleg tega pa 
tudi gluh. Invalidnine pa dobi 
jako malo.

Prosim, odgovorite mi, kam 
naj se obrnemo?

Krošl Neža, Brežina 
Brežice

Odgovor;
Omenjena sirota ni upravičena 

do otroškega dodatka, ker njen 
svak ni nad 50-odst. priznan

vojni invalid in ker je ne vzdr
žuje od štirinajstega leta. Ime
novana ima pravico edino do 
občinske podpore od občinskega 
ljudskega odbora, kamor je pri
stojna.
Vprašanje:

Kakšen je postopek za nabavo 
posojila pri obnovi vinograda 
oziroma sadovnjaka in kakšni 
so pogoji?
Odgovor:

Krediti so na razpolago za 
zadružna posestva in sicer z 2% 
obrestmi z dobo povračila 20 let. 
Za privatna obnavljanja bodo 
krediti v kratkem na razpolago, 
to pa le, če bodo te obnove na
črtne.

EM MSB
ZDRAVJE

Na tisoče ljudi umrje vsako 
leto v Jugoslaviji za jetiko, za 
katero boleha kakih 200.000 
ljudi, ki dnevno okužujejo dru
ge.

Ali imamo sredstva proti tej 
morilki? Da! Z velikim uspe
hom uporabljamo Eutizon in 
Pas tablete ter streptomicin in
jekcije celo v zadnjem Stadiju 
jetike. Kjer pa odrečejo zdravi
la, se mora bolnik povreči ope
raciji. Včasih pa odrečejo vsa 
sredstva. Zato velja tudi za je
tiko pravilo: bolje preprečiti
bolezen, kakor pa jo zdraviti. 
Zdravljenje ne samo dani ved
no sigurno, temveč je tudi dol
gotrajno in drago.

Že dolgo let se poslužujejo v 
vseh naprednih državah ceplje
nja proti jetiki, ki sta ga iz
umila francoska znastvenika 
Calmette-Guerin. To zaščitno 
sredstvo se po njima imenuje 
BCG, a cepljenje proti jetiki 
imenujejo na kratko besežira- 
nje Besežiranje (torej ceplje
nje proti jetiki) ne obvaruje 
cepljenca proti jetiki popolno
ma. Lahko kljub besežiranju 
oboli, a bolezen nastopi v blagi 
obliki in ne smrtnonosno.

Naš foto krožek
Minilo je že več kot leto, od

kar sem se odločila, da obisku
jem foto krožek.

Najprej smo si v Krškem 
ogledali laboratorij, nakar smo 
pričeli z delom. Vse je bilo za
temnjeno v začetku smo bili 
bojazljivi Ko pa se nam je 
ena slika posrečila, je prišlo 
skoraj do prepira. Pričela sem 
tudi jaz z delom. Najprej sem 
osvetlila in nadaljevala proce
duro po predpisih. Slo mi je 
zelo počasi od rok, toda drugič 
bo boljše. Sklenila sem, da se 
bom še z večjo vnemo lotila 
tega dela, upam pa, da bom 
čez čas že lahko slikala prav 
sama in tudi delala slike.

Starc Vida, Titov odred
Prejeli smo tudi dopis od 

Anice Kil er iz Leskovca, kate
rega pa žal zaradi pomanjka
nja prostora ne moremo obja
viti.

Cepljenje ni nevarno, ne po
vzroča nobenih motenj, vsakdo 
lahko nemoteno izvršuje svoj 
poklic.

Cepimo samo tiste, ki s tuber 
kuloznim bacilom še niso bil. 
okuženi Spoznamo jih s po
močjo tuberkuloznega preisku- 
sa. Tisti namreč, ki so že prišli 
v pretežni večini nevede in tu
di brez kakršnih koli bolezen
skih znakov z bacili tuberku
loze v stik, dobijo na koži, ka
mor smo vnesli tuberkulin 
(strup, ki ga proizvajajo bacili 
tuberkuloze) oteklinico oziroma 
izpuščaj. Pravimo, da reagirajo 
pozitivno na tuberkulin. Cepi
mo torej samo one osebe, ki so 
za tuberkulin negativne. Tuber- 
kulinska proba, čeprav je pozi
tivna, pa ne pomeni, da je člo
vek bolan na tuberkulozi Po
zitivna tuberkulinska proba po
meni samo, da je človek prvi 
stik z bacili tuberkuloze ( v ve
lik'. večini) srečno prestal in da 
ima že odporne sile proti tuber
kulozi. Negativna tuberkulin
ska proba pa torej pove, da teh 
odpornih sil človek že nima in 
jih je torej umetno z cepivom 
BCG vbrizgati in tako s tvoriti 
umetne zaščitne snovi.

V našem okraju se bo bese- 
žranje vršilo v mesecu aprilu 
in maju. Cepiti se morajo vse 
osebe moškega in ženskega spo
la, v starosti od 15 do 25 leta 
Vsakdo bo zato dobil poziv, na 
katerem bo označen točen da
tum, čas in kraj cepljenja. V 
primeru, da kdo poziva ne bo 
prejel, naj se kljub temu dolo
čenega dne priglasi na cepišču, 
kjer bo tudi cepljen. Poleg te
ga bomo za posamezne sektorje 
dan, čas in_ uro objavljali v na
šem lokalnem časopisu.

Na cepišče' bo moral priti 
vsakdo trikrat in sicer: prvikrat 
se bo vršila samo proba, po 
treh dneh se bo čitalo kdo je 
pozitiven, tretjič pa se bo šele 
vršilo cepljenje.

Cepljenje proti tuberkulozi je 
obvezno po odredbi Sveta za 
ljudsko zdravstvo zveznega iz
vršnega sveta in se odrejajo 
kazni proti kršilcem

Dr. Peček.

Neba j besed o modi

Skoro vsako pomlad so mo
derne pepita obleke Jopice so 
moderne; z dolgimi razporki, 
dvigajočimi se rokavi z ravni
mi ali križajočimi se vrstami 
gumbov

Obleke so ozke, spredaj se po 
večini prilegajo, zadaj pa va
lovijo Tudi izrezi so globoki.

Siva barva prevladuje po
vsod, svetlo s temnim, sivo z 
belim, sivo z rumenim itd. Tu
di rdeča barva letos prevladu
je.

Značilnost letošnjih london
skih modelov so ozka, dolga 
krila, kratke jopice, pomlajeni 
boki. vitek pas. štirioglati izre
zi in tričetrtinski rokavi.

Kaj pa naši mali...

Tudi za naše malčke moramo 
v prvih spomladanskih dneh 
poskrbeti.

Iz stare moževe srajce, ali 
ponošene obleke napravimo

lahko prav čedao etre Sc o blu
zico; dokupimo še tsflaga za 
krilce, ali hlačke m oblekica je 
popolna.

★

letal Bdečega križa
v Bistriti 06 Som

Tudi Rdeči križ v Bistrici ob 
Sotli se je dobro izkazal! Dne 
15. marca 1953 se je končal šti
rimesečni tečaj, ki ga je redno 
obiskovalo 24 tečajnic. Omenje
ni tečaj je vodila tov. Slava 
Drofenik, s pomočjo babice Ma
rije Glibe, ki je imela tudi ne
kaj predavanj iz svoje dolgo
letne prakse.

Pri končnih izpitih se je po
kazalo, da so tovarišice preda
vateljice vsestransko pripomog
le k res lepim uspehom tega te
čaja. Opazilo se je pri končnem 
izpitu, da so se tečajnice vse
stransko pripravile, ne glede na 
omenjeni izpit, temveč iz nji
hove zavesti za vsestransko iz
obrazbo, katera je bila res nuj
no potrebna naši kmečki ženski 
mladini. Po izpitu so tečajnice 
poleg lepih pevskih točk in de
klamacij. ki so jih pripravile, 
pozdravile zastopnike okrajnega 
in krajevnega odbora Rdečega 
križa ter se zahvalile oblasti in 
predavateljem, da je ta tečaj 
tako lepo uspel. Obljubile so. da 
bodo naslednje leto še z večjim 
veseljem pristopile k delu v na
daljnjem tečaju.

Po končanem Izpitu in prire

ditvi so tečajnice s pomočjo se
kretarke mladine poskrbele za 
prijetno družabno razvedrilo. 
Pozdravljamo tudi zadružni 
sektor v Bistrici ob Sotli in vse 
tiste, ki so materialno pripo-

V letošnjem letu je bil po na
ših šolah uveden nov predmet — 
družbeno moralna vzgoja. Da 
bodo starši našim . pedagogom 
— učiteljem v tem predmetu 
pomagali ter da se bosta čim 
bolj zbližala šola in dom je 
nujno, da se starši s tem novim 
predmetom pobliže seznanijo.

Otroka moramo vzgajati že od 
rane mladosti, kajti važne so 
prve vzgojne poteze, katere si 
otrok prav dobro zapomni. 
Vsled tega je nujno, da smo pri 
zahtevah dosledni, prav tako 
pri kaznih Ne Smemo pa po
zabiti na pohvale Najslabše 
vpliva na otroka nezaupanje. Ni 
potreba, da mu na dolgo in ši
roko razlagamo Na kratko mu 
rečemo: »Ti prav gotovo tega ne 
boš storil« in s tem pokažeš, 
otroku zaupanje

mogli za izvedbo res prijetnega 
družabnega večera.

Okrajni odbor Rdečega križa 
se zahvaljuje in pozdravlja ta 
lep uspeh! Nadalje se zahvalju
je predavateljicam, ki so vloži
le ves trud za izobrazbo naše 
vaške ženske mladine, kar naj 
bi bilo za vzgled vsem onim. ki 
zavirajo napredek pri izgradnji 
socializma na vasi!

Da bo pa otrok imel res za
upanje v svoje starše in da mu 
bodo slednji za zgled, je predpo
goj harmonija. Ako bo otrok 
priča raznim prepirom, ne bo 
imel več zaupanja v svoje sta
rše, prav tako ne bodo ti imeli 
več avtoritete do svojih otrok.

Starši prav tako ne smejo de
lati razlike med otroki, kar to 
otroka zagreni ter zasovraži 
očeta in mater. Tudi ni pravilno, 
če se eden trudi, drugi pa ne. 
Vzgoja v družini mora biti to
rej smotrna — organizirana.

Nujno potrebno pa je sodelo
vanje s šolo, ker ima šola ka
kor tudi družnina isti cilj. Star- 

j ši morajo skrbeti, da se otrok 
redno uči, da piše domače na
loge; da je pošten ter da spoštu
je učitelja. Otroške izjave o šoli 

i morajo starši pravočasno kon
trolirati.

Nujno je, da starši šoloob
veznih otrok posečajo roditelj
ske sestanke, ker pri medseboj
nem sodelovanju spoznata uči
telj in tudi družina otroka 
globje.

Jzvenšolsko delo je za otroka 
potrebno, sicer je neobvezno, 
toda prav to otroka privlači. To 
so razni krožki, kot športni, ša
hovski. Šoto, ročnodelski in dru
gi. V takih krožkih si otrok 
pridobi veselje za trajno udej
stvovanje.

Udejstvuje pa se naj tudi v 
pionirski organizaciji, kjer ga 
prav tako delo vzgaja.

Torej, starši pomagajte učite
ljem vaših otrok pri tem no
vem predmetu, ker učitelji in 
šola hočejo otrokom le dobro in 
jih vzgojiti v dobre državljane, 
v prave socialistične.ljudi

BRALEC. NAROČNIK! KAJ Sl STORIL ZA RAZ
ŠIRITEV SVOJEGA DOMAČEGA ČASOPISA? PO
KAŽI GA TUDI DRUGIM PRIPOROČAJ NAŠ LIST. 

NABIRAJ NOVE NAROČNIKE!

O družbeno moralni vzgoji

EDVARD KARDELJ:

O problemih naše
politike na vas

Podpredsednik zveznega Izvršnega sveta tovariš Edvard 
Kardelj je napisal za »Borbo« daljši članek »O nekaterih pro
blemih naše politike na vasi«. Ker zaradi premajhnega obsega 
našega lista članka ne moremo v celoti objaviti, povzemamo 
samo nekaj najtehtnejših misli:

V KMETIJSTVU ZNATNO 
ZAOSTAJAMO 
ZA OSTALIM 
GOSPODARSTV OM

Ni dvoma, da glede razvoja 
proizvajalnih sil v našem kme
tijstvu znatno zaostajamo za 
ostalim gospodarstvom. To velja 
tako za neposredno gospodar
sko, materialr. r stran tega vpra
šanja, kakor tudi glede afirma
cije novih odnosov v gospodar
stvu, ki so sicer značilni za se
danje obdobje naše socialistične 
graditve in ki so nam dali razen 
v kmetijstvu tako sijajne uspe
he na drugih področjih gospo
darstva. Deloma je to stanje 
posledica dejstva, da smo bili 
prisiljeni v prvem obdobju na
šega povojnega razvoja posve- | 
tit-i daleč največjo skrb indu- j 
strializaciji naše države in ker j 
smo morali s tsm v zvezi tudi 
rnaterialna sredstva predvsem j

osredotočiti v ključne objekte 
industrijske graditve. Vzroki te 
vrste bodo v znatni meri od
stranjeni s tekočim gospodar
skim planom, ki določa znatna 
materialna sredstva za napre
dek kmetijstva.

Da pa bi lahko ta materialna 
sredstva zares učinkovito izko
ristili, je potrebno, da smo na 
čistem tudi glede drugih vzro
kov za naše zaostajanje v kme
tijstvu. se pravi tistih, ki izha
jajo iz naše kmetijske politike,
iz naših administrativnih in 
drugih posegov na vasi

KMETIJSKO ZADRUŽ
NIŠTVO PREŽIVLJA 
RESNE NOTRANJE 
TEŽAVE

Naše kmetijsko zadružništvo 
je v sedanjih letih doseglo vse
kakor precejšnje ekonomske 
uspehe To velja tudi za delov
ne zadruge, oziroma za precej

šen del le-teh. Pri nekaterih so 
uspehi tako solidni, da so pre
magane vse notranje težave in 
da so zares na dobri poti, da 
bodo postale zdravo in solidno 
veliko socialistično podjetje 
Vziic temu pa ne moremo zani
kati, da preživlja kmetijsko za
družništvo, predvsem pa za
družništvo tipa kmečkih delov
nih zadrug zelo resne notranje 
težave, ki se odražajo predvsem 
v omahovanju znatnega dela 
članov delovnih zadrug Suša 
ki je bila to ekonomsko leto 
zelo močna, pa je resno pove
čala te razloge, ki so povzročili 
omahovanje. Ta proces se kaže 
že nekaj zadnjih let, njegove 
posledice pa se odražajo tudi na 
ekonomskem področju, se pra
vi, v preveč počasnem napredku 
proizvodnih sposobnosti delov
nih zadrug, v nezadostno učin
kovitem izkorriščanju material
nih sredstev,- v nezadostnem dvi
ganju delovne storilnosti, vča
sih pa celo v nazadovanju Ud

Tem procesom smo postavili 
nasproti razna sredstva. Korist 
od teh ukrepov je bila pred
vsem v tem, da so tudi našemu 
najširšemu političnemu aktivu 
odprle jasnejši pogled v bistvo 
stvari in ga prepričale, da se 
dajo taka vprašanja reševati 
samo z ekonomskimi sredstvi, 
nikokor pa ne z administrativni- 

I mi.

NOTRANJE TEŽAVE 
IZVIRAJO IZ DRUŽBENO 
EKONOMSKEGA 
BISTVA

Notranje težave našega za
družništva ne izvirajo toliko iz 
take ali drugačne organizacij
ske napake kot iz njegovega 
družbeno-ekonomskega bistva, 
se prav: da je te-to v svojih 
sedanjih oblikah — zlasti velja 
to za delovne zadruge — v 
protislovju s splošnimi ekonom
skimi pogoji .v katerih delujejo 
danes naše zadruge. Da je stvar 
zares taka, govori že samo dej
stvo. da se je omahovanje v 
delovnih zadrugah pojavilo ta
koj. ko smo se lotili sprememb 
v našem gospodarskem sistemu, 
t, j. brž, ko so bili odpravljeni 
odkup in drugi kmetijski ukre
pi in brž. ko se je pojavilo 
svobodno tržišče s svobodnim 
tekmovanjem gospodarskih sil.

To je tudi razumljivo Delov
na zadruga mora. če se hoče v 
takih pogojih svobodnega eko
nomskega tekmovanja obdržati 
in napredovati, izpolnjevati dva 
pogoja razpolagati mora z ne
ogibno tehnično bazo in mora 
biti grajena ne le na načelu 
brezpogojne prostovoljnosti, pač 
pa tudi na visoki zavesti, ki bo 
sposobna prilagojevatl oblike 
organizacije in dela zadruge 
njenemu tehničnemu napredku

in spiošmm ekonomskim pogo
jem. v katerih zadruga živi 

Oblike delovnih zadrug, ki 
danes pri nas prevladujejo, so 
proizvod popolnoma drugih eko
nomskih pogojev, kot so današ
nji To je bil Čas. ko so državni 
monopol revolucionarna admi
nistrativna sredstva, pa tudi bi- 
rokratično centralistične oblike 
popolnoma dominirale v gospo
darstvu in ko so bili vsi naši na
pori osredotočeni na osnovne 
naloge petletnega načrta. S temi 
napor: zvezan Je bil tudi sistem 
odkupa m raznih drugih ukre
pov administrativne intervencije 
v kmetijstvu Takemu položaju 
je najbolj ustrezal tip delovnih 
zadrug, zato so bile v tem ob
dobju uspešne

NAPAKA JE 
V ADMINISTRATIVNEM 
VZDRŽEVANJU 
ZASTARELIH OBLIK

Napaka ni bila v tem, ker smo 
svoj čas organizirali delovne 
zadruge, marveč je napaka, ker 
se danes administrativno zavi
rajo procesi v teh zadrugah. S 
takšnimi metodami se edino 
onemogoča naravni ekonomski 
razvoj, kmetijskemu zadružni
štvu pa se preprečuje oz. otež- 
koča, da bi se znašel v novih 
prilikah in pogojih, ti j. da bi 
se le-tem prilagodil, tako eko
nomsko kakor organizacijsko s

svojimi metodami dela. Tisto, 
kar je treba v gospodarstvu 
vzdrževati prisilno ali umetno, 
že po zakonu ni sposobno živ
ljenja. Na drugi strani je prav 
tako jasno, da mora vsako umet
no, administrativno vzdrževa
nje zastarelih, ali celo izmišlje
nih oblik dovesti gospodarsko 
življenje do protislovij med tež
njami razvoja proizvodnih sil 
ter med umetnimi ali prisilno 
vzdrževanimi ekonomskimi od
nosi Takšna protislovja pora
jajo negativne ekonomske, ka
kor tudi politične posledice. V 
tem je po mojem mišljenju 
vzrok krize, ki jo preživlja se
da) naše kmetijsko zadružni
štva

Potemtakem Je prvo načelo, 
ki ga moramo po mojem mišlje
nju osvojiti brez rezerve v naši 
kmetijski politiki, da moramo 
tudi naše kmetijstvo osvoboditi 
elementov administrativnega 
upravljanja ter nasloniti tudi 
kmetijstvo in njegov razvoj na 
svobodno tekmovanje ekonom
skih sil. Temu načelu moramo 
zagotoviti nemoteno uveljavlja
nje. Svobodno gibanje ekonom
skih sil v kmetijstvu bo pospe
šilo razvojni proces. Zato je 
škodljivo vsako nadaljnje zavla
čevanje v izvajanju ukrepov, ki 
bodo oprostili naše kmetijstvo 
najbolj škodljivih ostankov ad
ministrativne kontrole in biro
kratizma.
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Trgovinska zbornica
Pregled pravnih predpisov za področje
trgov ne

GOSPODINISKI KOTIČEK
1. Uredba o zaključnih raču

nih gospodarskih organizacij za 
leto 1952 (Uradni list FLRJ 
štev. 12/53:

Predpisi te Uredbe veljajo za 
vsa državna in ostala gospodar
ska podjetja — tudi trgovska 
— medtem ko so morale kmeč
ke delovne in kmetijske zadru
ge sestavljati zaključni račun 
na podlagi Odredbe o sestavi, 
pregledu in potrditvi zaključnih 
računov zadrug in okrajnih 
zvez kmetijskih zadrug za leto 
1952 (Uradni list FLRJ štev. 
60/52). Določila te Uredbe ve
ljajo tudi za nekmetijske za
druge in industrijske obrate 
kmetijskih zadrug.

2. Uredba o dajanja poslov
nih prostorov v najem (Uradni 
list FLRJ štev. 12/53):

Po tej Uredbi se poslovni 
prostori dajejo v najem po po
godbi med najemodajalcem in 
najemnikom. Ta Uredba pred
videva, da bodo ljudski odbori 
okrajev, mest izdali še poseben 
odlok.

3. Odredba o razveljavitvi 
prepoveda izvoza jajc (Uradni 
list FLRJ štev. 10/53):

Odredba razveljavlja prepo- 
poved izvoza jajc, ki je bila 
predpisana s prvo točko Odred
be o dopolnitvi odredbe o pre
povedi izvoza kmetijskih in in
dustrijskih proizvodov (Uradni 
list FLRJ štev 56/52).

4. Odredba o enotnih prodaj
nih cenah na drobno za nove 
vrste cigaret (Uradni list FLRJ 
štev. 11'53):

S to odredbo so določene 
enotne cene v prosti prodaji na 
drobno za naslednje vrste ciga
ret: Hrvatska. Plitvice, Perister, 
Cetina in Dinara.

Po redni letni skupščini Trgo
vinske zbornice za okraj Krško 
se je vršila v petek, dne 27. 
marca 1.1. prva redna seja no
voizvoljenega upravnega odbo
ra zbornice. Po konstituiranju 
upravnega odbora in izvolitvi 
podpredsednika je bil na tej 
sejj sestavljen načrt za bo
doče delo, imenovani so bili čla
ni odborov kot pomožnih orga' 
nov upravnega odbora zbornice 
ter obravnavana tekoča proble
matika v trgovini

Med drugim bo važno področ
je dela Trgovinske zbornice v 
letošnjem letu vzgoja trgovske
ga kadra, kateremu bo moral 
upravni odbor posvečati poseb
no pozornost, tako v pogledu 
organizacije seminarjev za po
laganje strokovno'praktičnih iz
pitov, kakor tudi v pogledu 
sprejemanja vajencev v trgovi
no. Obravnavan je bil osnutek 
Pravilnika o sprejemanju va
jencev v uk, ki predvideva, da 
se v bodoče sprejemajo vajenci 
v trgovska podjetja z uspešno 
dovršeno popolno nižjo srednjo 
solo, sprejemnim izpitom in 15- 
dnevno preinzkusno dobo.

Člani upravnega odbora so 
predlagali, da se v okviru zbor
nice organizira v letošnjem letu 
»Teden trgovine« ter izvrši pre
gled vseh trgovskih obratov, 
predvsem glede njih zunanje in 
notranje ureditve, kar zlasti ve
lja za trgovske obrate na pode* 
želju. V ta namen bodo člani 
upravnega odbora že predhodno 
obiskovali trgovsko mrežo ter 
ob tej priliki z nasveti in in- 
struktažo pripomogli k odprav-

5. Odločba o enotnih prodaj
nih cenah na drobno za moko 
in kruh (Uradni list FLRJ štev. 
13/53):

S to odločbo so določene 
enotne prodajne cene v prosti 
prodaji na drobno za pšenično 
moko 90—5 % (kg 41—42) in 
kruh iz pšenične moke (kg 39 
do 40 dinarjev). Dosedanje ce
ne so se za te izdelke povišale 
za 15 din pri kg, a razliko v ce
ni — od zalog per 23. marca 
1953 — pa so trgovska podjetja 
in pekarne dolžna vplačati pri 
Narodni banki FLRJ na račun 
štev 329046. Razlika zaradi zvi
šanja cen kruhu in moki — 
najpozneje do 5. aprila 1953.

6. Navodilo k Uredbi o za
ključnih računih gospodarskih 
organizacij za leto 1952. (Urad
ni list FLRJ štev. 13/53)1

K Uredbi o zaključnih raču
nih gospodarskih organizacij za 
leto 1952 je bilo izdano gofnje 
navodilo, ki podrobno določa 
razdelitev dohodka za leto 1952 
ter vsebuje ostala navodila in 
predpisuje bilančne in ostale 
obrazce. Bilančni obrazci za tr
govska in ostala podjetja (pro
izvodna in gostinska) so dana 
že v tisk in bodo dotiskana 
predvidoma do 9. aprila 1953.

7. Odredba o postopku pri od
vzemanju vzorcev živil zaradi 
sanitarne preiskave (Uradni list 
LRS štev. 7/53):

Ta Odredba določa, da smejo 
organi higienske službe (sani
tarne inšpekcije) odvzemati 
vzorce le vpričo vodje gospo
darske organizacije oziroma 
imetnika obrata ali njegovega 
zastopnika, in sicer v količinah, 
ki so za posamezne predmete v 
Odredbi točno določene.

Trgovinska zbornica Krško

ljanju pomanjkljivosti in nedo- 
statkov, ki se še pojavljajo v 
trgovini Obravnavano je bilo 
tudi vprašanje sedanje neenot
nosti pri priznavanju kala v 
trgovinskih podjetjih. Upravni 
odbor je mnenja, da je nepra
vilno kakršno koli priznavanje 
povprečnega procenta kala od 
prometa že v naprej in smatra 
za najprimernejše, da se vsako
krat ob inventuri, t. j. četrtlet
no cv. kalo obravnava indivi
dualno, upoštevajoč pri tem po
goje obratovanja obrata v pre
teklem obdobju. V tej zvezi se 
postavlja tudi vprašanje kolek
tivne odgovornosti zaposlenih 
uslužbencev v posameznih 
trgovskih obratih.

Zaradi čim širšega sodelova* 
n ja članov v okviru zbornice in 
reševanja splošnih in posebnih 
problemov so bili imenovani 
člani v posamezne odbore. Tako 
so bili določeni člani odbora za 
vzgojo kadrov v katerem so za
stopani sledeči tovariši: Urek
Jože, Lesjak Alojz, Florjanič 
Karel, Šeler Jožko, Verstovšek 
Jože in Nagode Ivan; nadalje 
so bili določeni še člani odbora 
za splošno trgovino, v katerem 
so zastopani naslednji tovariši: 
Drenek Jožko, Guček Ivan, Ple
terski Drago, Zam Jože, Ko
st evc Ivan in Gliha Tone. V 
odbor za finančna vprašanja je 
s strani upravnega odbora bil 
določen tov. Petan Zdravko, 
ostali člani tega odbora pa bo
do izvoljeni na prvem sestanku 
računovodij, ki bo predvidoma 
naslednji teden. V odbor zapro* 
met s kmetijskimi pridelki, je

Kako peremo
Za vsako gospodinjo je važ

no opravilo pranje. To delo mo
ramo vestno in natančno opra
viti. Ni dovolj, da iz perila od
stranimo le vidne madeže, tem
več moramo izprati iz njega 
tudi maščobo, ki v perilu ni 
vidna.

Perilo bo tudi trpežnejše, če 
ga večkrat operemo. Umazanija 
na perilu vsebuje snovi, ki pri 
tkanini razjedajo nitke. Perilo 
bomo ohranili tem dalj časa, 
čim prej bomo iz njega od
stranili nesnago.

Kakor pri drugem delu, tako 
se je tudi pri pranju treba dr
žati načrta, da nam bo šlo delo 
laže in hitreje od rok.

Shranjevanje umazanega 
perila

Ker ne peremo vsak teden, je 
važno, kje in kako shranjujemo 
umazano perilo. Najboljša je 
košara, ki naj bo na mračnem 
prostoru. Umazano perilo pa 
moramo pred shranjevanjem 
posušiti, ker nam sicer splesni.

Namakanje perila
Vsaka dobra gospodinja loči 

perilo po kakovosti. Belo peri- 
proizvodnja na Krškem polju, 
lo ločimo od barvastega in ga 
peremo vsako zase. Da bo pe
rilo lepo oprano, moramo pa
ziti pri odbiranju iz kakšnega 
blaga je perilo in koliko je 
umazano. Kuhinjskih krp ne 
bomo prali s telesnim perilom 
itd. Ko smo perilo odbrale, na
močimo vsako posebej v mehko 
deževnico. Perilo namakamo 6 
do 10 ur, najbolje je čez noč. 
To velja le za belo perilo, ne 
pa za perilo, ki pušča barvo.
Mencanje belega perila
Namočeno perilo narahlo iz- 

mencamo iz vode, milo uporab
ljamo le za najbolj umazane 
dele perila. Nato polagoma po
makamo perilo v mlačno vodo. 
Perilo zopet lahko ožmemo, 
razgrnemo po mizi, namilimo 
in dobro zmencamo tako, da 
odstranimo skoraj vso nesnago. 
Zmencane kose polagamo v če
ber in ga pustimo nekaj ur, da 
milo umazanijo raztopi. Nato 
ga polijemo z vročim lugom. 
Cim se lug toliko ohladi, da ga 
lahko mencamo, tedaj perilo 
še enkrat izmencamo.

To perilo izperemo najprej v 
topli vodi, nato pa še v hladni 
vodi do čistega. S tem smo iz 
perila odstranili umazanijo, ni
smo mu pa še odstranili more-
bil določen tov. Cimperšek Ru
di, ^ ostali člani tega odbora pa 
bodo prav tako imenovani na 
prvem sestanku vseh podjetij — 
zadrug, ki se bavijo s prometom 
kmetijskih pridelkov.

Med tekočimi problemi je bilo 
obravnavano vprašanje delovne
ga časa v trgovini v poletnih 
mesecih. Mišljenja članov uprav
nega odbora so bila sicer d el j e* 
na in je bil glede tega sprejet 
sklep, da se predlaga Okrajne
mu ljudskemu odboru, da izda 
tozadevni odlok. Upravni odbor 
je predlagal, da bi delovni čas 
v poletnih mesecih trajal od 7. 
do 12. ure. popoldne pa za po
deželje od 15,30 do 18. ure, za 
mesta pa od 14.do 16,30.

Ob koncu seje je bila Izraže
na želja, da se v bodoče vsa 
važnejša vprašanja s področja 
dela zbornice in trgovine sploh 
objavljajo v lokalnem časopisu 
ter s tem omogoči, da se trgov* 
ska podjetja in javnost seznani 
z vsemi aktualnimi problemi

Toplak Jože

bitnih mastnih madežev in tudi 
obelili ga nismo.

Kuhanje belega perila
Cim smo perilo sprali ga po

novno namilimo in damo ku
hat v hladen lug, ki pa naj ne 
bo premočan. Perila naj bo v 
kotlu ali lonca toliko, da se 
lahko dobro premeša. Vreti 
sme le 15 minut, nakar ga po
beremo iz kotla v čeber in na
lijemo nanj luga v katerem se 
je kuhal. Perilo pustimo poča
si ohlajati. V ohlajenem lugu 
perilo še enkrat zmencamo, 
nato pa speremo najprej v to
pli, nato pa še v mrzli vodi

Plavljenje belega perila
Zadnji vodi pri Izpiranju do

damo nekoliko plavila. Modra 
barva plavila in rumenkasta 
barva perila se pod vplivom 
sončnih žarkov pretvorita v 
belo. Zato plavimo perilo le po
leti.

Tako oprano perilo bo snež- 
nobelo.

Mir
K a r f 1J o 1 n a Juha: Kar- 

fijolo osnaži, jo razdeli na 
manjše cvete, kar je majhnih 
storžkov zreži na majhne košč
ke in vse skuhaj v slanem kro
pu, lahko prideneš tudi nežne 
listke od karfijole. Ko je kuha
no, naredi prežganje: v ponvi 
razbeli žlico masti, dodaj žlico 
moke in zelenega na dobro se
sekljanega petršilja. Dodaj ju
hi, dobro pomešaj, osoli, lahko 
narežeš tudi kruh, ki ga malo 
popražiš in ga daj z juho na 
mizo.

Zajec v obari: Deni v
ponev žlico masti, nekoliko 
drobno zrezane slanine in zre
zane kose mesa od kvašenega 
zajca in vse skupaj duši. Ko je 
meso že mehko, dodaj eno žlico 
moke. katero nekoliko zarume
ni. Prilij primemo juhe in pu
sti, da vse skupaj vre. Nazad
nje priden! žlico kisle smetane 
in popraj.

Žličniki: Vzemi liter mo
ke. presej jo v skledo ubil v 
moko 1 jajce, dodaj dve žlici 
smetane in nekaj žlic moke in 
vse skupaj dobro premešaj. V 
ponvi postavi na štedilnik vodo. 
in ko ta zavre, zakuhaj vanjo 
žličnike (zajami testo z majh
no žlico in daj vrelo vodo, ki 
si jo solila), žličniki naj vro 10 
minut. Nato jih odcedi in daj 
na krožnik.

Zamorčki: V sneg iz
dveh beljakov zmešaj 2 žlici 
sladkorja in pol žlice čokolade, 
ali kakaa. Z žličko polagaj 
sneg na pomazano pekačo v 
obliki kupčkov, v sredino vtak
ni po eno suho češpljo, kateri 
si odstranila koščico. To daj v 
srednje vročo pečico in pusti, 
da se malo zapeče.

Mešana špinačna juha: zre
žemo 4 do 6 krompirjev, dva 
do štiri korene in to skuhamo 
do mehkega, nato pretlačimo 
skozi sito. Posebej zrežemo na 
rezance dobro oprano špinačo 
ter jo poparimo s sesekljanim 
zelenim peteršiljem na eni žlici 
masti ali masla do mehkega, 
pri denemo jo juhi, ki jo po po
trebi še osolimo in z njo takoj 
postrežemo.

Krompirjeva šara: 8 dkg sla
nine zrežemo na kocke, razpu
stimo, ji pridenemo 20 dkg se
sekljane čebule, ko jo dobro pre
pražimo (na rumeno), dodamo 
eno kavino žličko sladke papri
ke, žlico paradižnikove mezge,

S prve seje upravnega odbora
Trgovinske zbornice

pripoveduje . . .
Ko sem se zadnjič vračal iz 

Senovega proti domu sem na 
poti srečal tov. Kadivnika, pe
kovskega mojstra iz Brestanice, 
ki je nosil na hrbtu pekovski 
koš zvrhan s krasno pečenimi 
žemljami. Vprašal sem ga, kako 
to, da nosi želje na Senovo, ko 
imajo vendar na Senovem tudi 
peka. Na to ml odgovori: »Veš, 
Pepče, Senovčani so me napro
sili, naj prinesem senovškemu 
peku tov. Fabjančiču en koš že- 
mel pečenih v moji pekarni za 
»mušter«, tako da bo lahko tu
di on pekel take in ne bo treba 
Senovčanom hoditi v Brestanico 
po žemlje.«

V tem tednu se vrši popis 
prebivalstva. Ne vem, kje vraga 
so tudi mene iztaknili ter mi 
poverili vlogo popisovalca. Do
ločili so mi kraj za popisovanje 
v delu trga Brestanica in tako 
sem se napotil otovorjen z vse
mi potrebnimi tiskovinami, ma
pami in svinčnikom v hišo neke 
»boljše« gospe, da izvršim svojo 
popisovalno dolžnost. Gospa me 
je zelo ljubeznivo sprejela, po
nudila Šilce žganja, vendar sem 
ga odklonil, ker sem se zave
dal da prihajam v hišo po služ
beni dolžnosti ter da med 
opravljanjem službene dolžno
sti ne smem piti. Pri izpolnje
vanju popisnic je vse gladko 
teklo, dokler nisva prišla do po
klica. Na moje vprašanje, kaj 
naj navedem pod rubriko po
klic, mi odgovori, da naj napi
šem, da je gospodinja, hči ve
leposestnika Opozoril sem jo na 
to, da hči veleposestnika’ ne 
moremo smatrati kot poklic in 
hotel le izvedeti, kaj je njen 
osnovni poklic, odnosno kakšen 
poklic je imela. Nakar mi ona 
ponovno odgovori, da je hčerka 
veleposestnika. Jaz ponovno, da 
to ni poklic, ona zopet, da je 
hči veleposestnika, končno sem 
jo le vprašal, ali ni mogoče iz
učena za natakarico, ker je to 
službo svoječasno opravljala. 
Takrat se je pa zabliskalo, za
grmelo in vsula se je name plo
ha besed, tako da nisem vedel
ali sem »mandelc ali vajbelc«. 
»Kaj, jaz natakarica, jaz sem 
vendar hči veleposestnika, ne pa

natakarica in sedaj sem gospa!« 
Prej ponujeno Šilce žganja mi 
je odvzela, vstal sem razočaran 
in odšel iz hiše kot polit kužek. 
Spotoma sem pa razmišljeval, 
kako čudni so gotovi ljudje, ki 
se sramujejo svojega poklica, 
katerega so svoječasno oprav
ljali. Saj je vendar vsako delo 
častno in tudi služba nataka
rice ni poniževalna, temveč rav
no nasprotno vsega spoštovanja 
vredna. In zmislil sem se na 
pregovor, ki pravi: »Kdor se 
ponižuje bo povišan, a kdor se 
povišuje bo ponižan!« Da, da, 
sreča je opoteča.

Sem tudi kos ribiča, zato je 
povsem razumljivo, da sem pre
teklo nedeljo odšel na ustanovni 
občni zbor Ribarskega društva 
za krški okraj v Brežice. Ko 
sem v Brežicah čakal pred do
mom JLA na sestanek, so me
ne kakor tudi ostale ribiče ob
kolili neki agitatorji ter nam 
govorili, da je sestanek protiza
konit, da nima smisla, da gre
mo na sestanek ter da naj gre
mo domov. Neki član Ribarske 
zadruge je bil celo tako prija
zen, da je odpovedal dvorano za 
sestanek v domu JLA, kljub te
mu, da ga za to ni nihče po
oblastil. temveč iz gole škodo
željnosti in bojazni, da bi se se
stanek vršil in s tem spodbili 
tla pobožnim željam nekaterih 
ribičev brežiškega sektorja, da 
bi v Krki sami lovili some in 
ščuke. Toda stari pregovor je 
še vedno v veljavi, ki pravi* da 
kdor drugim jamo koplje, šara 
vanjo pade. In tako so padli v 
to jamo organizatorji tele za
hrbtne netovariške gonje proti 
ustanovitvi enotnega ribarskega 
društva za krški okraj, ker je 
bilo na sestanku sklenjeno, da 
se isti odreče ribolovna pravica 
za dobo treh let. Kdor išče, ta 
najde.

Pozdravlja vas Pepce.

sol, kumino, majaron, strok se
sekljanega česna. Na kocke zre
žemo tričetrt do en kilogra
ma krompirja in čez in čez za
lijemo z vodo. Ko je krompir na 
pol kuhan, pridenemo 12 do 15 
dkg makaronov ali rezancev in 
pol do eno klobaso, zrezano na 
rezine, premešamo in skuhamo 
do mehkega.

Pisane rezine: penasto meša
mo 6 dkg masti z 10 dkg in dva 
rumenjaka, pridenemo 30 dkg 
moke, četrt litra mleka, sneg 
dveh beljakov in pecilni prašek. 
Tvarino razdelimo v dva dela, 
primešamo enemu delu dve žli
ci rdeče mezge, nakar vsak del 
posebej spečemo. Drugi dan 
ploskoma prerežemo oba dela, 
ju namažemo z mezgo in gosto 
posujemo s sladkorno moko ali 
zmletimi orehi. Ako spečemo v 
tortni obliki po istem postopku, 
dobimo pisano torto.

Mlečni šato: mešaj v skodeli
ci četrt ure eno celo jajce z

dvema žlicama stolčenega slad
korja. Ko je jajce naraslo čez 
polovico v skodelici, ga zalij z 
vrelim mlekom in dobro zme
šaj Težko bolnim primešaj v 
mlečni šato še eno žlico ko
njaka.

Obvestilo
Vsem interesentom sporoča

mo, da je izšel »Avtomobilsko- 
turistični priročnik«, cena din 
250.—> in avtomobilska karta, 
cena din 300.—.

Naročila sprejema Novak 
Franc, Krško.

SEJMI V PRIHODNJEM 
TEDNU

Dne 11. aprila se bo vršil se
jem v Boštanju.

ZAHVALA
Vsem, ki ste pomagali ob 

smrti moje mame Terezije Šu
ligoj, jo spremili na zadnji poti 
in jo obdarovali z venci in 
cvetjem, iskrena hvala.

Savica Zorko 
Brežice

Dobriča Cosič:

E • e •
Mislim, da je to izdaja, zato 

sem tudi glasoval za smrt. Ob
čudujem pa vztrajnost in hrab
rost. ki ju je pri tem pokazal. 
Si videl, kako je to vplivalo na 
ljudi? Prepričan sem, če ne bi 
Pavle ravnal tako odločno in 
naglo,bi se ves odred dvignil v 
Gvozdenovo obrambo, čeprav ga 
je v tistem trenutku velika ve
čina obsojala in sovražila.«

Mirko je odnehal od pogovo
ra. Uča si je Mirkovo trdo
vratno molčanje razlagal s tem, 
da se z njim ne strinja, še bolj 
pa kot Mirkov protest na nje
govo mišljenje. Razjezil se je 
in mu hotel vreči v obraz, da 
ni nič bolj neumnega in brez
uspešnega, kakor če hoče nekdo 
postati intelektualec na podlagi 
nekaj prebranih knjig, ki jih ni 
niti razumel. Sedaj pa hoče ta 
njemu soliti pamet. Uča je vstal 
in zapovedal odhod, Mirka pa 
je strogo opozoril, naj skrbi, da 
ne bodo na repu zaostajali.

Čeprav je bil sneg globok, je 
šlo koloni navzdol hitreje. Uča 
je nenehno priganjal, le redko 
dovolil kratke počitke in hitel, 
da bi se pred zoro prebil iz pla
nine in spravil kolono mimo 
vasi, kjer je bil nastanjen so

vražni garnizon. Bilo je strupe
no mrzlo in ga je verjetno za
radi tega zamolklo in boleče 
kljuvalo v rani. Kolikor bolj se 
je bližal vasem v vznožju pla
nine, kjer je domneval, da lah
ko trči na Nemce, toliko večja 
sta postajala strah in dvom v 
uspeh tega pohoda. Čedalje bolj 
ga je lomilo nasprotje med 
disciplino do Partije in njego
vim prepričanjem in vestjo. 
Obupaval je in se neštetokrat 
odločil, da se bo ustavil in za
povedal drugo smer. Vendar je 
čutil, da za to nima moči, ker 
ga je nekaj vleklo dalje, kot tok 
vleče čoln v žrelo zapornic.

Mimo drugega mu je to noč 
tudi vojna sreča obrnila hrbet. 
Ob zori, ko so prišli iz planine, 
se je četa ujela v nemško za
sedo; niti on niti drugi partiza
ni niso mogli vedeti, ali zaradi 
neprevidnosti in nepazljivosti, 
napačno ocenjenega položaja ali 
česa drugega. Nemci so hladno
krvno pustili mimo patruljo in 
čelo kolone, počakali, da je tudi 
konec kolone stopil v navzkri
žni ogenj ter so na povelje ne
nadoma z vseh strani vžgali 
smrtonosni ogenj. Partizani, ki 
jih je streljanje z vseh strani

presenetilo in zmedlo, so se 
brezglavo spustili v beg. Večina 
ni niti odprla ognja, pač pa je 
bežala po redkem zakrnelem 
gozdu in se umikala v planino.

»Ne beži! Ne beži! Lezi in 
vžgi! Tovariši, ogenj!« je kričal 
Uča in kleče streljal na skupino 
Nemcev, ki jo je bilo medlo vi
deti v megli in jutranjem So
mraku.

Besen in obupan je Uča kri
čal in streljal ter bil trdno od
ločen, da se ne bo umaknil, če
prav sta ga tolkla dva nemška 
mitraljeza. Sele kasneje so se 
z brega oglasili partizanski mi
traljezi in nekaj pušk. Tudi 
Uča ni mogel dolgo vzdržati 
sam. Svitalo se je, moral se je 
umakniti. Goste megle so ga za
krivale pred nemškim očesom, 
obenem pa prinašale nevarnost, 
da bo zadel na Nemce, Okorno, 
počasi se je umaknil; mislil je. 
da je najsrečnejši človek na 
svetu. Naletel je na mrtvega 
četnega komisarja Mirka; ležal 
je s puško na rami. Rafal ga je 
zadel v glavo; puške ni niti 
utegnil sneti. Uča je nekaj tre
nutkov stal nad njim in ga opa
zoval. Spomnil se je dnevnika 
in mu odvzel torbico. Bil je ta

ko razjarjen In obupan, da ni 
imel moči, da bi ga obžaloval. 
Se bolj ogorčen se je vzpenjal 
v hrib. Še vedno je pokalo, le 
nekaj šibkeje. Streljali so tudi 
partizani; streljali v meglo, na 
slepo srečo. Na umiku je Uča 
opazil Še nekaj mrtvih, a sl jih 
ni ogledal. Obup je prehajal v 
ravnodušnost Ko je prispel do 
partizanov, je hotel kričati in 
jih ozmerjati, a ni mogel

»Stopite v zaklone! Da se mi 
nihče živ ne pobere od tod! 
Ubijem ga. In ne streljajte v 
veter!« Samo to je rekel in se
del v vejevje mlade smreke ter 
strmel v meglo, odkoder je pri
čakoval Nemce.

»Smola in nesreča se me drži
ta.. in gluha zabitost. Cisto 
prav mi je. Safn sem si to sku
hal. Kaj naj zdaj storim? Kam 
čem z okrnjeno četo? Saj niti 
ne vem, koliko jih je padlo. Ce
rnu pa je zdaj to, važno! Nem
cem sem odkril smer pohoda, 
privlekli bodo svoje sile in ča
kali. da jim bom pritekel pred 
cev. In četudi bi se prebil, bi 
me v tej smeri gonili in pogna
li v Kopaonik. Kakšna neumna 
taktika!« je Uča onemoglo ki
mal z glavo. Ce bi se odpovedal 
določenemu pohodu in se vrnil 
v planino, bi bilo nepravilno 
prekršil bi sklepe štaba in Par
tije. V vojni ne more vsak de
lati po svoji glavi. Pokoravanje 
je zakon vojne. Ce kdo v odre

du zagovarja disciplino in po
slušnost, tedaj jo prav gotovo 
on. In zdaj: naj bo on tisti, ki 
bo prelomil tako veliko stvar in 
jo obrnil po svoji volji. Zanjo 
je bila prelita kri človeka. Ce
rnu se ni tedaj boril in uvelja
vil svojega mišljenja? Čemu je 
privolil v to, česar sploh ni 
verjel? Zdaj, ko je ostal sam, 
ko se mu nima kdo upirati, ko 
je padel četni komisar, naj on 
spreminja sklep štaba ... Nika
kor! . . Toda prepričan je, da 
sklep ni pravilen In da vodi v 
pogubo. Komandant je najbolj 
poklican da odloča o vojaških 
stvareh v odredu. Njegova 
dolžnost je, da dela tako, kakor 
misli, da je za boj najbolj ko
ristno. Delati drugače pomeni 
izdajati ta boj.

Uča se je vrtel in krhal okrog 
tega. Ni vedel, kako naj se od
loči. Niti se ni imel s kom po
svetovati, Morda bi moral go
voriti z namestnikom koman
dirja. Povprašal je po njem 
Odgovorili so mu, da je davi iz
ginil; najbrž je tudi on padel.

»Koliko ljudi smo izgubili?« 
se je Uča šele v poznem jutru 
spomnil na to vprašanje.

Vuksan, ki je imel sedal po 
lastnem mnenju takoj za Učom 
največ odgovornosti, je pobito, 
kakor bi bil on kriv, stopil k 
njemu:

»11 tovarišev je padlo... 
Ranjencev nismo odnesli. Ce

jih Je kaj bilo, so jih Nemci 
prav gotovo pobili.«

»E-enajst!... Enajst mrtvih! 
... Babe! Kot koze ste pobeg
nili! Kdo vam je rekel, da se 
umikate? Ste čuli moja pove
lja?«

»Čemu kričiš name, tovariš 
Uča? Jaz sem se boril, slišal si 
mitraljez. Kaj sem mogel? Niti 
obrnil se nisem, ko so že vsi 
pobegnili.«

»Kakšen tvoj mitraljez ka.k- 
3en tvoj boj! Skliči četo, naj 
pride sem! — Na obronku naj 
ostane puškomitraljez!«

Vuksan je užaljeno in pobito 
odšel.

Ko so se partizani zbrali, 
molčeči in namrščeni, utrujeni 
od nocojšnjega pohoda, prezebli 
in poraženi, je Uča vstal:

»Kdo vam je zapoveda’ umik? 
Ste partizani ali četniki? So ho
čete bojevati ali bežati? M’ ni
smo krdelo obupancev Smo ko
munistična vojska, razumete? 
Kaj mislite? Čemu me tako to
po gledate? . . Zato, ker ste kot 
koze bežali; zato so nam Nemci 
pobili toliko ljudi. Sram vas bo
di! Vse bi nas morali poklati 
kot ovce!« — Uča se ie od raz
burjenja tresel. — »Še enkrat 
naj se zgodi kaj takšnega, še 
enkrat naj kdo poskuša Nem
cem obrniti hrbet, sam ga bom 
ubil kot izdajalca. Poslušati 
morate moje povelje, pa če re
čem smrt, potem v smrt! Nič 
drugega! Na položaj!«


